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HdalGtioneel 

Deze Rostra bevat o.a. een aantal reakties op het in nummer 53 gepubliceer
de artikel "Pais kiest voor de wetenschap" 
De Rostraredaktie acht het niet wenselijk am inhoudelijk op deze kwestie 
in te gaan. 
Ten aanzien van de ondertekening merkt de redaktie op haar beleid in over
eenstemming te zullen brengen met het Fakulteitsraadbesluit van 9-2-76. 
Dit betekent dat er aIleen mrtikelen worden gepubliceerd, die ondertekend 
zijn door de schrijvers/schrijfsters, dan weI door een bepaalde groepering, 
maar dan aIleen onder vermelding van het feit dat de namen van de verant
woordelijke schrijvers/schrijfsters bij de redaktie bekend zijn. 
Hoewel hier een Rostra Culpa op zn plaats is, betreurt de redaktie dat deze 
kwestie niet eerder is opgerakeld dan nu, bij een controversieel artikel. 
Immers in de loop der tijd zijn al meerdere "anonieme" stukken gepubli
ceerdo 
De redaktie vindt het spijtig d~ de reakties eerst in dit nummer gepubli
ceerd konden worden. Dat vindt zijn oorzaak in het vrij lange Rostra-pro
duktieproce3. Wanneer u uw Rostra in de bus krijgt, heeft het volgende num
mer al aardig vaste vormen aangenomen en een weel later is die vorm al 
definitief. Reakties dienen dan oak binnen een week na verschijnen bij ons 
binnen te zijn, willen ze nag geplaatst kunnen worden in het daarop ver
schijnen nummer. 

Dwt is met de volgende Rostraniet het geval, want net als u, gaat de redak
tie met vak.ntie. Wij hopen dan voldoende inspiratie op te doen am een 
nieuwe jaargang tot stand te brengen in samenwerking met zoveel mogelijk 
laden van de fakulteitsgemeenschap. 

Wellicht last u in de vakantie uw gedachten oak eens gaan over het Vlel en 
wee van Rostra en besluit u eindelijk wat u al zo lang had willen doen: 
toetreden tot de redaktie. Dat komt mooi uit; w=t wij zoeken nieuwe redak
tieleden, zowel van de zijde van de staf a:ls van de 3tudentel\ Neem eens kon
tskt op met een van de redaktieleden of richt uw sollicitaties aan Rostra, 
pia Jodenbreestraat 23, kamer 2167, alwaar oak uw vakantiegroet wordt 
ingewacht. 
Wij groeten u vanacr deze plaats met een welgemeend: PRETTIGE VAKANTIE. 

MET DANK AAN DE TYPISTES. 

AKTIEGROEP NOTA 
Aan aIle vakgroepen 

Amsterdam, 2 juni 1977. 

Geachte Dames en Heren, 

Hierbij bieden wij U de nota Studieverbetering van de A.G.E. aan. 
In deze nota is een evaluatie gemaakt van het bestaande studieprogramma 
per onderdeel uit de propedeuse en het kandidaats. Aan deze evaluatie zi~n 
tevens een aantal suggesties verbonden ter verbetering van deze programma
onderdelen. Deze suggesties zijn vooral van belang in het kader van de uit
voering vah het herstruktureringsrapport. 
Wij verzoeken U de voor U relevante onderdelen uit de nota Studieverbetering 
te bespreken en ons zo mogelijk over het resultaat hiervan in te lichten. 
We zouden dan op basi s van deze nota en uw kommemtaar graag, op niet al te 
lange termijn, een gesprek met U willen voeren over de mogelijkheden tot 
realisatie van onze suggesties. 
In afwachting van uw kommentaar verblijven wij, 

hoogachtend, 
namens de Aktiegroep-Ekonomen. 
(P.A. de Vrije) 
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" demoerlltisering en verm 1111 tseh II ppel ijlling 
glllln slImen" 

Met Loet Leydesdorf had ik een gesprek 
over de rol van BWA/VWO in dit initia
tief 

De BWA heeft al jaren gewezen op een 
tweetal komplexe ontwikkelingen, nl. 
dat er een sociale vraag naar onderzoek 
is, welke niet wordt opgevangen in het 
huidige ekonomische systeem, en boven
dien dat er een kritische grens van in
stitutionalisering nodig is om zinvol 
onderzoek te kunnen doen. Dat wil zeg
gen, dat de socialevraag afwijkt van 
de zo te noemen ekonomische vraag en 
dat er voldoende kapitaal voorhanden 
moet zijn om onderzoek te financieren. 
Dat laatste is alleen het geval bij 
overheid en bedrijfsleven; maatschappe
lijkt! minderheden, welke n~,et over ka
pitaal beschikken, tellen daarbij niet 
mee. Een andere belangrijke ontwikke
ling is, vooral de laatste jaren, het 
toenemend aantal werkloze acadllmici. 
De BWA heeft er daarom steeds voor ge
pleit om m.n. in de overheidssfeer 
werkgelegenheid te kreeren voor wet en
schappelijke onderzoekers, ten dienste 
van groepen als de vakbeweging, aktie
groepen, derde wereld-groepen e.d. 
Aanvankelijk is de TAP (tijdelijke ar
beidsplaatsen)-regeling ingevoerd, wel
ke nooit goed van de grond is gekomen, 
en die nu al weer enige tijd is afge
scha~. Jammer, want de verwachting is 
dat het aantal werkloze academici, met 
name in de maatschappij-kritische hoek, 
n~g verder zal stijgen. 

lIontrll-e~pertise 
Bij bovenstaande entvikkelingen kwam, 
vooral na de opheffing van het onder
zoeksbureau van de drie samenwerkende 
vakcentrales, NVV, NKV en CNV, vanuit 
het FNV, een groeiende vraag naar kontra"~ 
expert;se. De BWA/VWO is zich daar o.m. 
mee bezig gaan houden. En vanneer we 
na twee jaar kijken naar een groep als 
"Veiligheid en Gezondheid", werkend 
voor de Industriebond NVV, dan mogen 
we gerust stellen dat het zeer bevredi
gend funktioneert. 

Dan is er nag een vierde belangrijk 
punt als faktor in de oprichting van,de 
wetenschapswinkel. 
Dit betreft devrijwel voltooide analyse 
van de kanalen, waarlangs onderzOek ge
stuurd en verdeeld wordt. 
Het is hieruit aantoonbaar dat univer
sitair - en ook niet-universitair - on
derzoek in een aanwijzbare wetenschap~ 
pelijke elite-struktuur, die sociaal ge
integreerd is met toplagen van verschil
lende bedrijven (m.n. de science-based 
industry) en ook d.m.v. tweede-geld
stroom-organisaties en wetenschappe
lijke adviesraden sterk beheerst wor~ 
den. 
De OECD heeft daarover nog niet zo lang 
geleden cijfers gepubliceerd, waaruit 
blijkt dat meer dan 20% van de univer
sitaire hoogleraren een industriale 
achtergrond heeft (zie ook Vrij Neder
land van 26 mei jl.).'Een goed vo~r
beeld hoe dat met de t&ewijzing van on
derzoek toegaat, is het nat.-l:ab. van 

Philips (vaste stof-fysica). Daar wordt 
vooral uit konkurrentie-overwegingen 
een zeer flexibel onderzoeksbeleid ge
voerd; wetenschappers worden regelmatig 
op nieuwe sporen gezet. Resultaat is, 
dat veel theoretische problemen blijven 
liggen en men ze ook bewust laat lig
gen. Deze problemen worden dan doorge
schoven naar de Universiteiten, ' waar 

j 

de student en door hiermee te leren 
'werken, mete en vertrouwd ,raken met de 
zeer bedrijfsgerichte problematiek en 
een goed potentieel vormen voor Philips. 

verdeling vlln 
onderzoell 

Deze vier punten brachten de mensen'bij 
elkaar tot dit initiatief, vanuit min 
of meer verschillende maatschappij-
visies. , 
En hieruit groeide toen, binnen de BWA/ 
VWO-groep, het IMGO-voorstel (Institu
ten voor Maatschappelijk Gericht Onder
zoek). Aanvankelijk stond een belang
rijk deel van de initiatiefgroep tot 
deze instituten nogal afwijzend tegen
over een funktioneren van deze insti
turen in universitair verband. Di.t me
de op grond van een aantal zeer kwalij
ke ervaringen aan de Universiteit van 
Utrecht en Nijmegen. Illustratief daar
voor is, dat de k05rdinator van de BWA
Industriebond NVV-werkgroep "Veiligheid 
en Gezondheid", die werkelijk primB. 
werk deed "en nog wel in·zijn Yrije tijd, 
toch om deze aktiviteit is ontslagen 
als medewerker Mili,mkunde aan de Uni
versiteit van Utrecht. Even kwalijk is 
dat de werkgroep "Projektonderwijs" aan 
dezelfde Universiteit, die nog niet zo
lang geleden de Billiton-kwestie aan
pakte,door de subfaculteit formeel is 
opgeheven en van al zijn. voorzieningen 
beroofd, en dat is niet Ilis. Dit ver
klaart een belangrijk deel van de skep
sis bij de IMGO-groep. 

Dat desondanks besloten is om de weg 
'open te houden naa'!' de Universiteiten, 
komt doordat o.m. Groningen en Amster
dam betere perspektieven bieden om in
teruniversitaire instituten op te bou
wen, welke zouden passen in het IMGO
plan, wat ook beoogt om ,aanslui ting te 
zoeken op universitaire ontwikkelingen. 

De wetenschapswinkel is een initiatief, 
bedoeld om te bemiddelen tussen 
maatschappelijke minderheden als 
buurt-aktie groepen en vakbonden en 
onderzoekers, studenten en docenten 
aan de universiteit van Amsterdam. 
Februari 1977 is in de universiteits
raad een motie aangenomen, waarin 
gevraagd werd om 'een subsidie van 
30.000 gulden en 2 formatieplaa~sen 
beschikba'ar te stellen als eerste 
aanzet in de oprichting van de 
wetenschapswinkel. 

Met vertegenwo'ordigers van de BY/A 
(bond van wetenschappelijke arbeiders), 
van het Cowo (ronderwijsresearch), 
en van de Asva (Algemene studenten 
vereniging amsterdam) had ik onder
staande gesprekken over de achtergrond 
en de bedoeling van dit initiatief. 

De BWA, Bond van Wetenschappelijke Ar
beiders, en het VWB, Verbond van Weten
schappelijke Onderzoekers, werken samen 
in werkgroepen, o.a. in de wetenschaps
winkel-werkgroep aan de Universiteit 
van Amsterdam. , 
Het VWO is opgericht in de jaren vlak 
na de 2e Wereldoorlog, o.m. als reak
tie op het gebruik van de atoombom op 
Hiroshima. De BWA is ontstaan in de 
Zestiger jaren, als komponent van de 
hele demokratiseringsbeweging aan de 
Universiteiten en heeft dan ook een 
veel duidelijker socialistische signa
tuur. 
Beide organisaties'werken op konkrete 
punten in werkgroepen zeer nauw sarnen 
en vormen'tezamen een ledenbestand van 
ongeveer' 1.800 wetenschappers. 

perspeetieven 
Nauwelijks,was toen het IMGO-voorstel 
gedrukt, of het bleek dat de ASVA en 
het Progressief Personeel al in die 
richting dachten; open universiteit, 
met de nadruk op onderwijs, hoewel ze 
toch ook wel aandacht hadden voor de 
onderzoekskant. 
Toen dan op 1 februari 1977 bij de Be
grotingsbehandeling in de Universiteits
raad van Amsterdam een motie ward aange
nomen, waarin f 30.000,-- en 2 forma
tieplaatsen beschikbaar. werden gesteld 
voor wetenschapswinkel-werk en boven
dien 'r~ verschillende beta-faculteiten 
al soortgelijke experimenten draaiden, 
werd besloten om het Wetenschap en Sa
menleving-overleg (Wen S) helemaal om 
te bouwen tot wetenschapswinkel-over
leg en daarmee volle steun aan het ASVA/ 
PP-plan te geven. 
Hiermee werd tevens perspektief aan het 
W en S-werk gegeven. 

liS VII- ste .. n 
Belangrijk om te noemen is, dat de ASVA 
zich op het laatste BWA-kongres voor 
100% opstelde aenter de plannen en al
les zou doen om hierover,diskussies in 
het LOG en de rest van net hoger onder
wijs aan te kaarten. Ook de vakbewe
ging, m.n. het FNV, maakte duidelijk 
dat zij liever het bestaande onder
zoekspotentieel binnen het bereik van 
hun vraagstellingen zouden'zien komen 
en dat zij huiverig waren voor het op
zetten van nieuwe onderzoekskapaciteit. 
Op langere termijn moet dit echter 
niet uitgesloten worden geacht. 

'3 
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open bre Jren 
Wanneer we kiJken naar de mogelijkhe
den van wetenschapswinkel-werk aan de 
Faculteiten en Subfaculteiten, dan 
zijn die zeer beperkt, althans binnen 
het huidige onderzoeksprogramma. 
De bereidheid van de staf om hierin 
naar het· wewi-idee verandering te 
brengen, zou best eens hard kunnen te
genvallen. Denk maar eens aan de kar
riere-, strakke promotie-planning en 
het g~vestigde .onderzoeksbeleid. 
Onze opzet moet dan ook zijn, om, waar 
die bereidheid best'aat, via de pOli
tieke· kanalen - raden en commissies -
ruimte voor op maatschappelijke minder
heden gericht onderzoek te kreeren. 
Belangrijk daarin is ook dat de vak
groepen worden opengebroken, dat nu 
eindelijk eens getracht wordt om, 
samen met studenten, het tot nu toe 
vrijwel autonome onderwijs- en onder
zoeksbeleid om te vormen. 
Dit alles moet het mogelijk maken dat 
er een reele demokratisering van het 
onderzoek op gang komt. De kansen 
daarop zijn vrij groot, vooral gelet 
op de positieve uitspraken van Minis
ter Tr i p van Wetenschapsbeleid . Ook 
binnen de PvdA heeft de laatste twee 
jaar een ombuiging plaatsgevonden, 
waaruit bl ij kt dat de s preiding van ' 
kennis en macht niet aIleen' betrokken 
moet worden op de onderwijskant, maar 
ook op de .onderzoeksmogelijkheden. 

Ilaranties 
De 40 onderzoeksaanvragen, die tot nu 
toe zijn binnengekomen, zijn nog lang 
niet allemaal geplaatst. WeI zijn er 
afspra~e~ met o.a. de politicologen 
en fYS1C1. In deze fase is het enorm 
belangrijk om kontakten rnet de facul
teiten op te bouwen, met staf en s tu
denten, die bereid zijn om aan dit 
soort onderzoek nu of in de toekomst 
mee te gaan werken. 

De wetenschapswinkel heeft in eerste 
opzet een zuiver bemiddelende funktie 
tussen de klant en de potentiele on
derzoeker. Daarnaast zal zij erop moe
ten toezien dat er duidelijke afspra
ken worden gemaakt over de vorm en de 
duur van het onderzoek. Belangrijk is 
dat de kontinuiteit en de kwaliteit 
en de bruikbaarheid van de onderzoeks
resultaten naar de klant gewaarborgd 
zijn. In de voortgangskontrole zal de 
wewi -staf dan ook duidelij k een ver
tegenwoordigende rol v~~r de klant 
vervullen, omdat deze anders weI erg 
zwak komt te staan. Temeer daar in 
het verI eden maar a l te vaak is geble
ken dat groepen studenten, die heel 
enthousiast met onderzoek begonnen, 
het na verloop van tijd toch lieten 
afweten. Dit heeft veel onderzoek
vragers toch huiverig gemaakt om zon
der meer met groepen studenten in zee 
te gaan. 

Afgezien natuurlijk van al die projek
ren die op dit moment, ook ten behoe
ve van allerlei minderheden, heel goed 
draaien. Maar waarvoor zowel naar de 
klant' als naar de studenten t.a.v. 
studie-kompensatie, puntenwaardering 
e.d. nauwelijks garanties bestaan. 

imllo'S 
Slaagt deze opzet, dan komt er waar
schijnlijk erg veel'werk aan' de win
kel". Mocht dit niet io zijn, dan moet 
misschien toch gedacht worden ",an de 
opzet van een IMGO binnen de Universi
teit. 
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Hoe het gaat lopen, hangt nu in belang
rijke mate .af van de respons uit de 
Faculteiten, de medewerking van raden, 
vakgroepen, studenten en docenten! 

Over de verhouding maatschappelijk re
levant - wetenschappelijk onderzoek 
wil ik nog weI zeggen, dat namelijk dat, 
wat wetenschappelijk is, toch zeer 
sterk bepaald wordt door het' interna
tionale forum, m.n. in de VS. Deson
danks moet het mogelijk zijn om krea
tief een stuk intelligentie in te zet~ 
ten v~~r problemen die niet vanuit de 
gevestigde wetenschapsontwikkeling wor
den geformuleerd. Gaat dit niet, bijv. 
omdat vakgroepen niet mee willen wer
ken, dan blijft er de optie om nieuwe 
onderzoeksmogelijkheden en daarmee 
nieuwe werkgelegenheid te kreeren. Mi
nister Trip heeft al toegezegd, om de 
onderzoeksmogelijkheden te ' verruimen, op 
de komende begroting een aantal. mil joe
nen daarvoor te willen reserveren. 

innovatie-Iast 
Ret IMGO-voorstel moet primair gezien 
worden als een tegenvoorstel in het ka
der van de hele herprogrammering van 
het onderzoek, die na de hers trukture
ring van het onderwijs op stapel staat. 
Dit heeft natuurlijk sterk te maken met 
de he Ie ekonomische situatie, waarbij 
men afstapt van het idee dat wetenschap 
een kulturele faktor is, waar je gewoon 
middelen in moet s toppen met het idee 
"het levert altijd weI wat op" (de zgn. 
technology-push-ideology). 
Men denkt nu vee leer in een market-pull 
f11osofie voor innovatie, waarin zeer 
onverholen gesteld wordt dat wetenschap
pelijke technologische ontwikkeling een 
drijfveer vormt voor marktverwachtingen 
en nieuwe innovatiemogelijkheden. 

Van daaruit moet in de herprogrammering 
in het kader van een internationale ont
wikkeling het nationale potentieel mee
genomen worden. Of, zoals Trip dat al 
meermalen heeft gesteld, dat de overheid 
een deel van de innovatielast van de in
dustrie moet overnemen, de universitaire 
mogelijkheden moeten worden afgestemd op 
die van het bedrijfsleven, waarbij bin
nen de voorgestelde sektorraden (over
heid, bedrijfsleven; universitaire en 
niet-universitaire onderzoekers) een 
tripartite over leg eft ~ ~y~ 
op gang moet kornen. 
Tekenend .is dat men wat dit betreft in 
Duitsland al veel verder is in het opzet
ten van door de overheid zwaar gesubsi
dieerde projektorganisaties, een ontkop~ 
peling van onderwi j s en onderzoek. 
De vorm waarin dit onderzoek moet plaat~
vinden, zal vaak multi-disciplinair moe
ten zijn. En dit raakt meteen de hele 
universitaire organisatie, se vaak on
werkbare scheiding tussen en opdeling 
in kleinere vakgebieden, ondergebracht 
in faculteiten en subfaeulteiten. Ook 
heeft dit direkt te maken met de cen
trale inter-faculteit en daarbinnen met 
het instituut v~~r de filosofie, waar
aan naar onze idee de oude funktie te
ruggegeven zou moeten worden. 

-+-+-+-+-+-+-+-+-

"lrontinaitelt en 
Gesprek met Boudevijn Bekkers, lIedewer

·ker van het COWOj hij is ~~n van de 
initiatiefnemers bij de oprichting van 
de wetenschapswinkel aan de UvA. 

Met de wetenschapswinkel word! beoogd 
om aan te sluiten bij de onderzoeks
vraag van aktie-, buurt-, milieugroepen 
en vakbonden, c.q. die maatschappelijke 
minderheden, die geen band hebben met 
onderzoeksmogelijkheden. Wij trachten 
dit te stilluleren door publiciteit aan 
dit initiatief te geven en kontakten 
te leggen met onderzoeksgroepen en on
derzoeksvragers. De wetenschapswinkel 
moet heel letterlijk worden opgezet in 
die zin, dat bijv. aktie- en buurtgroe
pen gemakkelijk over sen drempel ge
holpen worden, d.w.z. dat men met z'n 
onderzoeksvragen een winkel binnen
stapt. Dat moet natuurlijk niet opge
vat worden in de zin dat de klant even 
onderzoeksresultaat uit het r~k kan 
pakken, maar weI a18 "n van de midde
len om de afstand tussen de universi
teit en de maatschappij erbuiten te 
verkleinen. 
Op lang ere termijn moet dit leiden tot 
een systematischer band met dergelijke 
groepen, waardoor het he Ie onderzoeks
beleid een ander karakter kan .krijgen. 

Insti ta tionee I 
frailer 

Door de wetenschapswinkel krijgt maat
schappelijk relevant onderzoek, dat 
bijv. al langer door groepen vanuit de 
Bociale faculteiten en sommige beta
faculteiten gedaan wordt, ook wat meer 
steun vanuit een institutioneel kader, 
m.a.w. wetenschappers die dit soort on
derzoek. willen integreren in hun onder
wijs, krijsen hiermee ee~ aantal hand
vaten. Voor de vakgroepen betekent dit 
dat zij in de opzet van hun onderwijs
en onderzoeksbeleid rekening moeten 
houden met dit soort onderzoeksvragen 
van studenten dan weI vanuit de weten
schapswinkel zelf . 

aanvrallen 
De kriteria, waarop besloten wordt voor 
welk onderzoek weI en voor welk onder
zoek niet via de wetenschapswinkel be
middeld kan worden, zijn· nog niet zo 
schept omschreven. Op dit moment wer- ' 
ken we met een aantal min of meer theo~ 
retische uitgangspunten, in de praktijk 
moeten die dan nader omschreven worden. 
Logisch, want het opstellen' van krite
ria. is een hachelijke zaak; bovendien 
vergt het enorm veel tijd en dan is 
het nog maar de vraag of ze in de prak
tijk zelf effektief blijken te werken. 
WeI staan in de UR-motie d.d. 1 febru
ari 197~ al een· aantal uitgangspunten 
geformuleerd t.a.v. de ·kriteria voor 
de klant. 
De klant mag niet in staat (kapitaal
krachtig genoeg) worden geacht om zelf 
onderzoek te finartcieren; hij mag geen 
winstbejag ten doe 1 hebben; hij meet 
in principe in staat zijn om met de 
resultaten van het onderzoek te werken 
'zodanig, dat het bij'draagt tot de 
spreiding van kennis, inkomen ·en ·macht. 
Daarnaast .werken we met een aantal 
pragmatische kriteria voor de aanvra
gen, die betrekking hebben op : aanslui
ting op ' het kennisniveau binnen de uni~ 
versiteit; de termijn waarop het onder
zoek klaar moet zijn e.d. 



"wall'ei' " s'aan voorop 
In de gesprekken tussen klant, weten
schapswinkel en onderzoeker moet dit 
uiteraard verder uitgewerkt worden. 

.Wlr lind die KommI ........... ..,- _. ob ...., r _ 
__ wtrdl" 

Zeicll1lunr; Wolter/ Weir dn Arbcit 

onderzoeJlers 
~anneer een docent en/of een groep stu
denten kenbaar maken dat zij aan een 
bepaald onderzoek willen werken, dan 
volgt in eerste instantie een gesprek 
met de wetenschapswinkel. Daarin wordt 
geprobeerd de probleemstelling nader 
te formuleren; er wordt gekeken naar 
de mate van onderzoekbaarheid door de
ze groep dan wel door of met andere 
disciplines binnen de universiteit; 
de tijd die voor het onderzoek uitge
trokken kan worden. 
In zo'n gesprek is echter de hardste 
eis dat de onderzoeksgroep kontinui
teit van het onderzoek kan garanderen ~ 

beleid 
Wat wij"beogen naar de vakgroepen toe 
is dat, door gerichte informatie, zij 
een uitspraak kunnen doen over Iwij 
willen wel/in rpincipe weI meewerken 
aan onderzoek " van de wetenschapswinkel ' • 
Zodat wij weten welke vakgroepen mee
doen en wij daar met onderzoek aan 
kunnen komen. 
Tweede probleem is dat we niet met een 
stok achter de deur kunnen zeggen te
gen de vakgroepen "Jullie moeten on
derzoek voor de wetenschapswinkel doen". 
Daarom is het belangrijk, dat studen
ten en docenten, met onderzoek van de 
we-wi in de hand, tot ombuiging van het 
vakgroepbeleid proberen te komen, bijv. 
door te werken naar een uitspraak dat 
5 a 10% van het vakgroeponderzoek ten 
behoeve van de wetenschapswinkel ge
daan wordt of dat zij bepaalde soorten 
onderzoek van de we-wi ook gaan doen. 
Nu is het niet aIleen zo dat vakgroe
pen onderzoeksinitiatieven kunnen en 
moe ten nemen, ook studenten zijn wel
kom. AIleen moe ten de studenten niet 
denken, dat ze niet door ons achter 
hun vodden gezeten zullen worden. 
Wantdat - zoals nu regelmatig gebeurt 
- studenten naar "n of andere aktie~ 
groep toestappen en zeggen "wij willen 
dat en dat onderzoek weI doen", dat 
voor de he 1ft of helemaal niet uitvoe
ren of dat slechts zien als een leuke 
skriptie-opdracht, waar zo'n aktiegroep 
later niets meer aan heeft, dat kan 
gewoon niet. 

Onlangs heeft de wetenschapswinkelgroep 
een rapport gepubliceerd, waarin uitvoe
rig stilgestaan wordt bij het waarom en 
hoe van dit initiatief. 
Daaruit blijkt onder meer dat er aIleen 
al in 1975 meer dan ~O groepen aan de 
Universiteit van Amsterdam bezig waren 
met dit srort onderzoek. Om er maar een 

"paar te noemen: jeugdwerkloosheid, be
drijfsveiligheid en gezondheid, buurt
verzet in de Pijp en in de Kinkerbuurt, 
konflikten over grondgebruik, midden
standsproblematiek, vliegtuiglawaai, 
luchtverontreiniging, vormingswerk in 
de vakbeweging"enz. 
Onderzoek, dat aangepakt is, niet op 
grond van het universiteitsbeleid, 
maar veelal door eigen inspanning van 
zowel docenten als studenten. 
Tegenwerking noopte velen zelfs om dit 
onderzoek buiten de studie te verrich
ten. Door het oprichten van de weten
schapswinkel kan dit in de toekomst 
hopelijk onmogelijk gemaakt worden. 
Dit initiatief is dan weliswaar uniek 
naar Nederlandse begrippen, in het 
buitenland, in plaatsen als Roskilde, 
Bremen, Oldenburg, Wisconsin, Greenbay 
en ook ten dele in Aalborg, North-east 
Londen Polytehcnics, Compiegne, Mar
seille en Kassel richten de Universi
teiten zich juist op bovenbedoelde 
maatschappelijke vragen. 
Dit vormen temeer redenen - aldus de 
we-wi-groep in de nota,om dit initia
tief serieus te nemen en door eigen 
bijdragen te stimuleren. Mogelijkheden 
zijn er genoeg, getuige onderstaande 
greep uit de lijst van aanvragen, welke 
Onder meer door studenten en docenten 
van de Economische Faculteit aangepakt 
kunnen worden. Kontaktadres voor nade
re informatie en om zelf mee te werken 
in de we-wi-groep is: 

Chris van Koppe, 
Chemie en Samenleving, 
J.H. van 't Hoff Iristituut, 
Nieuwe Achtergracht 166, K.237 
Amsterdam. 

Er moet dus ook naar ~ aanvragers een 
garantie bestaan dat er goed kwalita
tief verwerkbaar onderzoek gedaan wordt, 
dat het afgemaakt wordt, dat er een 
strakke tijdsplanning gehanteerd wordt 
en er gezorgd wordt voor een goede be
geleiding. 
De we-wi is dan bereid om hulp te ver
lenen bij de opzet, maar eist weI dat 
er driemaandelijks een onderzoeksver
slag op tafel komt. 

s'ru"'uur 
De struktuur van de wetenschapswinkel 
moet het mogelijk maken dat er effek
tief gewerkt kan worden, dat er garan
ties gegeven kunnen worden. 
Zoals nu de plannen eruit zien, moet 
er een Algemeen Bestuur komen, waarin 
voor 50% mens en van de Universiteiten 
en voor 50% mensen vanuit buurt-, aktie
groepen en vakbeweging zitting hebben. 
Zij bepalen algemeen beleid, algemene 
kriteria en zij verzorgen kontrole op 
de financiele gang van zaken. Daaronder 
komt dan een Dagelijks Bestuur, van 
waaruit twee werkgroepen gekoordineerd 
worden. 
De ene werkgroep houdt zich met name 
bezig met de inventarisatie van onder
zoeksprojekten, het zetten van adverten
ties, het leggen van kontakten. De an
dere werkgroep richt zich op studenten 
en docent en om informatie te verzorgen 
en onderzoek te plaatsen. 

-- Cijfers over buitenlandse arbeiders 
in de bio-industrie. Wat kost de bio-
industrie. • 

-- Wat zouden bepaalde welzijnsverbete
ringen voor dieren in de bio-industrie 
kosten. 

-- Problemen van rechtsvormen van (mul
tinational.) ondernemingen. 

-- Wat betekent rendement voor alterna
tieve bedrijfjes. 

-- Ervaringen met zelfbestuur in bedrij
ven (alternatieve bedrijfjes). 

-- Mogelijkheden voor het aanboren van 
nieuwe subsidie-kanalen v~~r alterna
tieve bedrijfjes. 

-- Mogelijkheden voor maatschappelijke 
beheersing van investeringen (welke or
ganen zijn er voor nodig; welke gevol
gen voor de werkgelegenheid). 

-- Yoor- en nadelen van arbeidstijdver
korting. 

-- Yerdeling van de beschikbare arbeid 
(bestaat er een tendens dat de bestaan
de arbeid geiveerd en verzwaard gaat 
worden) . 

-- Ontwikkeling van de kwaliteit van de 
arbeidsplaats, van de arbeidsvoorwaar
den, en van de werkstrukturering. 

-- Overheidsbeleid t.a.v. werkgelegen
heid; mogelijke alternatieven die de 
vakbeweging kan aandragen. 

Inkomens- en vermogensherverdeling. 
-- Rol en funktie van de overheid. 
-- Investeringen en werkgelegenheid in 
bedrij"fstakken vaar de Industriebond 
NYV op gericht is. 

-- Medezeggenschap in kleine bouw-, 
hout- en meubelbedrijven. 

-- Gevolgen van rationalisatie in de 
bouw (systeembouw) v~~r dewerknemers. 

-- Invloed van multinationalisering in 
de bouw; gevolgen voor werkgelegenheid. 

-- Welke eisen stelt renovatie-bouw aan 
de werknemers. 

-- De invloed van part-time arbeid in 
de detailhandel. 

--" Hoe zit het distributiesysteem in 
elkaar bij de detailhandel. 

-- De ontwikkeling in de detailhandel 
dat een aantal grot ere zaken zelf een 
groothandelsfunktie gaat vervullen. 

-- Wat is de (evt. ook internationale) 
positie van de groothandel. 

-- Jeugdwerkloosheid. 

Op lapgere termijn moeten er subgroepen 
per thema gevormd worden, waarin dieper 
op de onderzoeken wordt ingegaan, zo- " 
danig "dat er ervaringen worden uitge
wisseld en dat de onderzoeksmethoden 
en de kwaliteit inhoudelijk bediskussi
eerd kunnen worden. 

inter,diseiplinair 
Op langere termijn moet hiermee o.m. een 
interdisciplinaire ,diskussie op gang 
komen, want dat is het probleem met dit 
soort initiatieven. Juist omdat veel 
onderzoek een interdisciplinair karakter 
heeft door de vaak bredere probleemstel
ling, vereist dit een hele organisatie 
om mens en uit verschillende richtingen 
bij elkaar te krijgen en te laten samen
werken. Daaraan gaat eigenlijk een hele 
diskussie vooraf, want wanneer mensen 
uit de beta-faculteiten over onderzoek 
praten met mensen uit de sociale facul
teit, worden er heel verschillende be
grippen gebruikt en er is sprake van 
andere onderzoeksmethoden. In zo'n sub
groep moet voor dit 600rt diskussies 
een platform ontstaan, waarmee d.m.v. 
verslagen in bredere kring verder ge
werkt kan worden. 
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proeedure 
Wanneer studenten/docenten mee willen 
werken aan bepaald onderzoek. dan is de 
gang van zaken als voIgt: 
Schrijven naar de wetenschapswinkel; 
deze organiseert dan een bijeenkomst met 
onderzoekvragers. onderzoeker en verte
genwoordiger van de we-wi. waarop de 
voorwaarden en de probleemstelling ten 
aanzien van het onderzoek nader vastge
steld worden. Hierin wordt al of niet 
tot onderzoek besloten. Er wordt dan 
een tijdsplanning gemaakt; de onderzoek
vraag wordt bekeken; begeleiding en 
voortgangsverslagen worden geregeld. 
De garanties/afspraken worden dan vast- . 
gelegd in een soort standaardkontrakt 
waarop teruggegrepen kan worden wanneer 

'er iets fout mocht gaan bij het onder
'zoek. 
Voorkeur voor studenten in een bepaal
de studiefase of uit een bepaalde stu
dierichting is er niet. Er zullen best 
onderzoeken zijn die door propedeuse
studenten gedaan kunnen worden. bijv. 
een eenvoudig stukje literatuuronder
zoek of meer routi~e-matig onderzoek 
verwerkt in praktikum-vorm. 
Belangr(jke voorwaarde blijft dat men 
er echt serieus aan wil werken. 

Wat de soorten onderzoek betreft moet 
dus een onderscheid gemaakt worden 
naar: 

- routine-matig onderzoek; 
- literatuuronderzoek; 
- fundamenteel onderzoek. 

Voar fundamenteel onderzoek zijn dan 
ook meer gekwalificeerde studenten en 
docent en nodig. De drie-deling, die 
hier i s gemaakt. moet natuurlijk niet 
zo strikt worden opgevat; het kan best 
voorkomen dat dit drie fasen vormen 
in eenzelfde onderzoek. 

uitgangspunten 
In dit gehele projekt is voor ·het cowo 

.vooral van belang dat studenten in hun 
studie onderzoekservaring krijgen. in
zicht . in praktische problemen en be
paalde aspekten van hun latere beroep 
leren kunnen. 
Naast natuurlijk het uitgangspunt dat 
er bet ere verdeling van onderzoeks
potentieel aan de universiteit tot 
stand komt. met name ten dienste van 
maatschappelijke minderheidsgroepen. 

Vooral voor het onderwijs aan de ekono~ 
mische faculteit lijkt me dat van be
lang, omdat ook uit onderzoeken die we 
als CQWO daar hebben verricht blijkt, 
dat er natuurlijk onderzoek tijdens en 
in verband met de studie wordt gedaan. 
Aan vee 1 van de aanvragen die we tot 
nu toe binnen ' hebben gekr-egen, kan in 
jullie faculteit een nuttige bijdrage 
worden geleverd en komt zodoende ook 

. ten goede aan het onderwijs. 

stimulans 
Belangrijke stimulans voor dit projekt 
is bovendien dat medewerkers van het . 
cowo als onderwijsresearchgroep beslo
ten hebben om een belangrijk deel van 
hun onderzoekswerk via de' wetenschaps
winkel te plannen. 

+-+-+-+-+-+-+-+-+ 
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"inhrllll. in 'universitaire 

Gesprek met ASVA-woordvoerder ·in de 
initiatiefgroep tot de wetenschaps
winkel. Chris Blom. 

De ASVA waardeert dit initiatief zeer 
positief. getuige ook wel de wet en
schapswinkel-motie. die onlangs met 
steun van ASVA en Progressief Personeel 
is aangenomen in de Universiteitsraad. 
Achtergrond hiervan is, dat wanneer je 
kritiek hebt op het wetenschappelijk 
onderzoek, je niet mag blijven steken 
in het kritiseren van de gebruikswaarde 
ervan. Bijvoorbeeld tegen de industrie 
zijn. omdat onderzoek daar verrIcht. 
gebruikt wordt tegen de belangen van de 
arbeiders en je daarmee laten verleiden 
tot het opzetten van aIleen maar kontra
expertise. een tegenwetenschap. en 'je 
zodoende beperkt tot een morele kritiek. 
zou een te enge opstelling betekenen. . 
Nee. het gaat er juist om kritiek te 

. leveren op de verhoudingen waarbinnen 
wetenschap bedreven wordt. met als doel 
demokratisering van de struktuur waar
binnen we'tenschap zich afspeelt, van 
het niveau van vakgroepen tot aan het 
Ministerie van Onderwijs en Wetenschap
pen. 
Dit is het start punt van de ASVA-hou
ding bij de wetenschapswinkel. 
En in dit kader moet ook de kritiek op 
het aanvankelijk voorgestelde ~t1GO-plan 
van de BWA-VWO gezien worden. waarin 
in ~erste instantie gedacht werd aan 
buiten-universitaire instituten ten be
hoeve van een stuk kontra-expertise. 
De IMGO's kunnen echter in een bepaal
de fase van kritiek ' onder bepaalde ver
houdingen best een belangrijke funktie 
vervullen, daarvan zijn talloze voor
beelden op te noemen (SOMO, De Kleine 
Aaade, de BWA-groep Veiligheid en Ge
zondheid - K.d.B.) 
Een ander aspekt is dat studenten en 
docenten, die in dat onderwijs zit ten 
door de opzet van buiten-universitaire 
instellingen moeilijk te betrekken zijn 
bij kontra-expertise en dit ook moei- ' 
lijk kunnen benutten i~ het demokrati
seringsproces aan de Universitei~en. 

onderzoe.s -
potentieel 

Een ander belangrijk gegeven waarmee 
je zit. is dat de Universi~eit over 
het grootste potentieel aan onder zoe
kers beschikt, waardoor buiten-univer
sitair veel moeilijker fundamenteel 
kritisch onderzoek is te doen. waar
voor vaak dure apparatuur en kostbare 
voorzieningen nodig zijn. 

Wetenschapswinkels vormen naar ans . idee 
veelmeer dan de IMGO een inbraak in de 
Universitaire verhoudingen met de moge~ 
lijkheid om bij 't.e dragen aan de demo
kratisering en institutionalisering van 
dit soort maatschappelijk relevant on
derzoek. Er zullen dan ook op zeker 
moment harde noten gekraakt moe ten wor
den, wanneer het gaat om het vaststel
len van onderzoekprogramma's, waarbij 
de rol van het vakgroepbestuur zeker 
ter diskussie zal staan. 
De steun van de ASVA bes·taat onder meer 
in het meedenken in de wetenschapswin
kelgroep. buiten de motie waarmee op de 
Universiteitsbegroting middelen voor 
dit initiatief zijn vrijgemaakt. Daar
naast moet er. wil dit initiatief sla
gen, een samenwerking tot stand komen 

h d - " ver 0.. .IIgen 

tussen student en en wetenschappelijk 
personeel en ook met het .Progressief 
Personeel, en mogelijk met de TAS. 
Want het i~ duidelijk dat we op een be
paald moment in aanraking komen met de 
bevoegdheden op grand van de WUB. 
Op korte termijn moet de motie uitge
werkt en uitgevoerd worden en binnen . 
de Faculteiten in de Raden en Commis
sies eb door informatie naar studenten 
en docenten moet getracht worden om 
het vakgroepbeleid en dus ook de struk
tuur om te buigen. Wij verwachten juist" 
op het punt van bevoegdheden op vak
groepniveau een harde strijd. 

onderwi'sdru. 
In het kader van de hers~ukturering 
van het onderwijs en onderzoek heeft 
Den Haag blijkbaar de uitspraken van 
de OECD ter harte genomen, waarin spra
ke is van de konstatering dat er een 
te grote druk van het onderwijs uitgaat 
op het onderzoek. Daarvan zijn o.m. de 
bezuinigingen op het wetenschappelijk 
onderwijs een gevolg. ook omdat het on
derzoek in Nederland veiliggesteld moet 
worden (zie de uitspraak van Loet Ley
desdorf (BWA) over de rel van de over
heid in het innovatieproces op onder
zoekgebied - K.d.B.) 
Door bezuinigingen op. het w.o. tracht 
het ministerie van Onderwijs en Weten
schappen de studententoeloop in te dam
men ert. daarmee middelen vrij te maken 
voor onderzoekskapaciteit. De waar
schuwingen van Staatssecretaris Klein 
dat er efficienter gewer~ moet word~ 
en dat dat niet kan wanneer de s·tuden': 
tentoeloop steeds maar toeneemt, wij
zen heel sterk ~n die richting. 
Via organisaties als ZWO kan dan weer 
heel selektief geld aan onderzoek be
steed worden. 
Deze overwegingen liggen ook ten groDd
slag aan de scheiding van onderwijs en 
onderzoek binnen de Universiteit, wel
ke een onderdeel vormt van de herstruk
tureringsplannen van Staatssecretaris 
Klein. 

,ront 
Tot voor kort is er begrijpelijkerwijs 
weinig aandacht besteed aan het onder
zoeksbeleid. De aandacht. ook van de 
ASVA, was voornamelijk gericht op het 
onderwijsbeleid in het licht van de 
hele herstrukturering van het 0nder
wijs. 
De integratie onderwijs-onderzoek met 
de verschuivingen van bevoegdheden 
m.b.t. de verdeling kan mijns inziens 
een goede basis vormen om t .ot een front 
van progressieve krachten te komen. 

ve r volg op pagina 7 
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DEAGOOG 
Fusie moeilijkheden? De agoog 
draait er zion hand niet voor om!! 

Nou hadden ze toch ailes mooi voor 
elkaar. Ze hadden een reorganisatie
schema en een planningscommissie en 
een coordinatieteam en ze hadden de 
afdelingen gemaakt tot divisies ~n 
de filiaalhouders waren branche-ma
nagers geworden en het hootfd van 
de 'verkoopafdeling noemden ze nou 
sales-manager en ze hadden een sales
promoter gekregen en een field engi 7 
neer en een divisiestaf en een co
ordinator en een sociale staf en een 
produktiemanager en een medische staf 
en ze hielden dagelijks een stafbe
sp7eking en om de andere dag een 
chefsbespreking en tweemaal Per week 
~en vergadering v'an de ondernemings
raad en minstens ~~nmaal per week 
aen vergadering van de persomeels
commissie en eenmaal in de veertien 
dagen een pleno vergadering van de 
persolleelsraad. 

Dat de den ze daar allemaa l en nog 
liep het niet, aldus een beschouwing 
in ABC-Informatie. ' 
Ze haalden er een bedrijfsadviesbu: 
reau bij en dat zou de totale orga
nisatie nog eens helemaal doorlich~ 
ten . Niet gewoon natuurlijk, maar 
pragmatisch. Via de dualistische ge
spreksmetodiek. am de mensen tot el
kaar te brengen. am de vrije expres
sie te maximaliserem. Ze pasten ook 
de modernste begeleidingsmethode toe. 
Voo~ elkeen ingebouwde promotiekan
sen. En niet dat jaagsysteem, niet 
die overwaardering van het economi 
sche. De mens centraal, het gaat om 
de mens •• Niet om de competitie, niet 
het:de aen tegen de , ander uitspelen. 
Werken in teamverband.Daarom ook geen 
individuele beoordeling voor de even
tuele promotie, aIleen maar beoorde
ling in groepsv,erband. En natuurlijk 
niet, dat keiharde systeem van belo
ning naar prestatie en nog minder be
loning naar geleverde produktie. 
Ook beloning in groepsverband. En 
rekening houdend ' met het prestatie
vermogen en de instelling van de be
trokkenen. 

peeh 
Ze hadden ook winstdeling willen toe
passen, maar daar is niets van geko
'men. Pech, puur pech. Dat zal je nou 
altijd zien. Nou heb je het allemaal 
prachtig voor elkaar met die divisies 
en die mamger en die inspraak en dat 
groepsverband, je hebt keurig je pu
blic relations in orde en piekfign 
je 60ciale begeleiding en dan wil je 
dat alles bekronen met een voortref
felijke uitgebalanceerde winstdeling 
en dan wordt er een winstdeling ont
worpen die werkelijk subliem is en 
verdomme nog an toe dan wordt er geen 
winst gemaakt. En zo'n ongeluk komt 
nooit aIleen want dan ontstaat er 
onte,vredenheid, dan ontstaat er on
behagen. En dan raken er mensen ge
£rustreerd. Want het is nou allemaal 
weI mooi met die divisies" en die 
boards en die promoters, maar er 
raakt iets mis met de communicatie. 
Ze begrijpen elkaar niet. En ze ver
trouwen elkaar niet. En dan vergade
ren ze daar weer over en dan begrij
pen ze elkaar helemaal niet en dan 
vergaderen ie nog eens en zo wordt 
het e~n grote ellende. 

ALLES WEER VROLYKEN 
VREE OP DE JODENBREE ? 

---P-robeer het eens met jullie ,,:goog. 
---Onze wat ? 
---7?? 
---Je maakt me toch niet wijs dat 
jullie geen agodg hebben, dat wil 
zich een modern, progressief bedrijf 
noemen. Kijk eens m'n beste; zonder 
agoog gaat het niet. Je begint met 
herstructureren en ·hervormen en re
organi s eren en hergroeperen en eva
lueren eri coordineren en democrati-

seren en dan begrijpt niemand er meer 
iets van en dan komt d~ agoog en die 
zorgt voor een agogische begeleiding. 
Dan wordt het een groter rotzooitje, 
maar op niveau,progressief en eigen
titids. De agoog zorgt er voor dat de 
door een amateuristische opzet van 
4e maatschappijhervorming ontstane pan 
wordt omgezet in een progressief in
telectueel gestructureerde bende~ 
Dat is waarachtig geen kleinigheid, 
maar een beetje agoog draait er zijn 
~and niet voor om. 

ingezonden door Kees ten Broek 

--.., 
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Waar de ASVA zich in dit stadium mee 
bezig ' zal gaan houden, is het meewerken 
aan een grondslagen-onderzoek; welke 
de verhoudingen zijn, waarbinnen zich 
wetenschap afspeelt; welke politiek er 
precies gevoerd ' wordt; wat wetenschap 
betekent in een samenleving. 
Tegelijkertijd moet je je dan afvragen 
wat een progressieve houding moet zijn 
t.e.v. onderwijs-en onderzoeksbeleid. 
Deze zaken zullen vastgelegd worden 
~n een Nota, welke waarschijnlijk sa
men met het Progressief Personeel eind 
van dit jaar wordt uitgebracht. In de
ze nota kan het niet blijven bij een 
analyse, maar moet ook een alternatief, 
een perspektief geboden worden, wat 
als basis kan dienee voor verdere stap
pen. 
Hoe dat verder uitgewerkt wordt, zal 
afhangen van de opstelling van de frak
ties binnen de Faculteiten. 
Maar -ijken we naar het wetenschapsbe
leid in Nederland en dus ook buiten de 
Universiteit van Amsterdam, dan is het 

, van belang om de diskussie hierover 
aan te slingeren in het LOG (Landelijk 
Overleg Grondraden), waarin de ASVA 
deelneemt en het ' LOHBO (Landelijk Over
leg Hoger Beroepsonderwijs). 
Een ander b~langrijk aspekt ;n de front
vorming tot een progressief beleid op 
dit punt zullen de kontakten via de 
ambtenarenbonden, o.a. ABVA, met de 
vakbeweging zijn. 

KdB. 
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Waarom zou een econoom in vredesnaam 
naar IJsland rei zen? Nu , om ongeveer 
dezelfde reden als andere touristen. 
(Plus nog een paar extra redenen, 
waarover straks.) IJsland is namelijk 
een fantastisch land. Driemaal zo 
groot als Nederland, maar met nauwe
lijks meer inwoners dan Eindhoven en 
daarvan woont dan nog de helft in en 
om de hoofdstad Reykjavik. De rest in 
tientallen stadjes en vissershavens 
langs de kust~ Zodoende is het groot
ste deel van het land praktisch onbe
woond. 

natuur 
Ruwe natuur tref je er aan, 

met gletschers (de grootste van Euro
pa), enorme lavavelden (waar de 
astronaut en hebben getraind voor de 
maanlanding), eindeloze steppe- en 
berglandschappen met brede, glashelde
re rivieren (waar je veilig uit kunt 
drinken) en de meest imposante water
vall en van heel Europa. 
En op tientallen plaatsen geysirs 
(een oorspronkelijk IJslands woord), 
door warme bronnen gevoede meertjes 
'( ideaal voor openluchtzwemmen), borre
lende fumaroles en andere tekenen van 
vulkanische activiteit. Een aantal 
jaren gel eden is zelfs even ten zuiden 
van IJsland een,gloednieuw eiland uit 
de zeebodem opgerezen. Vulkanische 
tTachten hebben van oudsher hun stem
pel op IJsland gedrukt. Ook in posi
tieve zin. 
Zo ' n dertig kilometer beoosten Reyk
javik heeft men bijv. stoom- en warm
waterbronnen benut om een grootscheep
s,e kassencultuur van de grond te 
krijgen: In de subtropische kastempe
ratuur lS het zelfs bij wijze van 
coriositeit gelukt bananen te kweken. 
De warme bronnen voorzien Reykjavik 
(en steeds meer andere plaatsen) van 
een natuurlijke centrale verwarming 
zonder een spoor van luchtverontrei: 
niging. Elders zorgen waterkracht
centrales v~~r overvloedige electrici
teit. Zodat al met al de atmosfeer, 
de lucht op IJsland van een VOor ons 
ongekende zuiverheid is. 

monoeultuur 
De visserij is de kurk waarop de eco
nomie drijft. Tegen de negentig pro
cent van de export bestaat uit vis en 
visproducten. Vandaar ,dat de kwestie 
van de 200- mijlszone een zaak van 
levensbelang voor IJsland is geweest. 
De bemanning van de kustwachtboten , 
die kort geleden nog een soort zee
oorlogje met de Engelsen hebben uit
gevochten, kan in het land dan ook 
weinig kwaad meer doen . En wanneer 
de patrouilleboten in de haven van 
Reykjavik liggen, trekken ze drommen 
trotse IJ slanders. 
Het levenspeil op IJsland is - voor 
zover in geld te meten - niet sterk 
verschillend van bij ons . i~aar de 
ontwikkeling van het prijspeil is er 
uiterst , opmerkelijk. 
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hyperillflatie 
Jaar in, jaar 

uit kent men er inflatiepercentages 
~an dertig tot vijftig procent per 
Jaar. Een hyperinflatie, die z'n ' 
oorzaak vindt in de sociale en eco
nomische structuur Van het land. Ook 
opmerkelijk is dat die hyperinflatie 
nauwelijks tot~erkl,oosheid heeft ge
leid die economen vertrouwd met de 
'modellen van ons Centraal Planbureau 
zouden vervachten . 
In dat verb and is er trouwens nog weI 
meer opmerkelijks voor een econoom op 
IJsland. Hoe bijvoorbeeld kan een mo
derne economie blijven draaien bij 
inflatiecijfers van vijftig proceht 
per jaar? Wie brengt er nog geld naar 
de spaarbank? Wie is zo gek om in 
zulke omstandigheden nog geld uit te 
lenen? Bestaat er nog "geldillusie" of 
kijkt iedereen door de "geldsluier" 
heen? Hoe calculeren bedrijven7 Hoe 
houdt de overheid'de eindjes bij el
kaar? Kortom, wat betekent zulk een 
prijsontwikkeling voor het economisch 
en maatschappelijk leven? Ziedaar een 
aantal vragen waarop - naast aIle 
touristische opmerkelijkheden - een 
IJslandreis de econoom antwoord kan 
geven . 
Voor diegenen die IJsland en z'n ka
rakteristieke problematiek willen le
ren kennen, stellen we ons voor in de 
tweede helft van juni 1978 een IJs
landreis te organiseren. Thema: leven 
met (hyper)inflatie . 

new~. 
Aangezien retours 

Luxemburg-New York met Loftleidir de 
voordeligste manier zijn om, op , IJsland 
te komen, ziet het voorlopig schema er 
als voIgt uit: 
1e dag: Amsterdam-Luxemburg- Reykjavik . 
2e t/m 11e dag: ' 
- in Reykjavik: Ministerie van Finan

cien en de Visserij, Centrale 
Bank, Economisch Onderzoekbureau, 
Cooperatiewezen, Universiteit van 
IJsland (Economische Faculteit), 
werkgevers- en werknemer sbonden. 

- aan de Noord- en Westkust: visserij
navens (o.m. walvisvangst). 

- in Zuidwest IJsland : benutting van 
geysirs enz. voor kassenteelt, 
centrale verwarming. 

- in het binnenland: waterkracht- en 
geothermische centrales, vulkani
sche activiteiten. 

12edag.:, Reykjavik - New York. 
l)e t/m 15e dag: 
- in New York: autoriteiten van de 

Federal Reserve Bank, Wall Street, 
'Columbia Uni versi ty (Economische 
Faculte it) • 

o 1"",1<01 
... ----, 

16e en He dag: New York - Luxemburg -
Amsterdam. 

Nog een paar kanttekeningen tot slot. 
1) Reykjavik is een (vooral ~ond het 

weekend) le~endige mini-metropool , 
maar het relzen op IJsland zal ons 
door vaak moeilijk begaanbare en on
bewoonde streken brengen . Laarz'en 
en/of bergschoenen en aangepaste 
kleding zijn daarbij geen luxe. In 
Reykjavik zal vermoedelijk in stu
dentenhuizen kunnen worden over
nacht . Zeker in het binnenland 
zullen we berghutten of tenten voor 
lief moeten nemen. 

metmier6meerlUins 
2) Op IJsland zullen we ons per bus/ 

jeep (en vliegtuig) verplaatsen. 
:4ede gelet op de accommodatiemoge
lijkheden gaan onze gedachten uit 
naar maximaal , 20 deelnemers. Ver
eist is dat men het tentamen micro 
II voor het candidaatsexamen heeft 
behaald. Zijn er meer aanmeldingen 
dan plaatsen, dan zullen degenen ~ie 
het tentamen micro-economie in de 
doctoraalfase hebben afgelegd, voor
rang krijgen. En voor het overige 
zal de volgorde van aanmelding 
doorslaggevend zi3n. 

3) Wat de Kosten betreft ~ikken we' op 
een eigen bij drage van omstreeks 
600 gld. 

valiant;.! 
4) Wie het verblijf in New York wil 

verlengen zal dat tijdig moeten 
meedeien, maar - voor zover thans 
te overzien - bestaat daartoe alle 
gelegenheid. 

aanmelding 
5) Ret is i.v.m. de voorbereiding 

noodzakelijk reeds nu te wet en of 
en in welke mate er interesse be
st~t voor deze IJsland-(New' York-) 
relS . Er ~ullen in Rostra uiteraard 
nog wel meer mededelingen over vol
gen. Maar diegenen die interesse 
hebben, worden verzocht dat een dezer 
weken al mondeling of schriftelijk 
mee te delen aan Drs. J.S. Schoorl 
vakgroep micro-economie, Kamer 3169. 
In een later stadium (na de zomer) 
zal men zich definitief kunnen'aan
melden en zal er een eerste gesprek 
van potentiele deelnemers plaats 
vinderi. ' 

A. ' Pais . 



rolld/ait 
Het nieuws van de faculteitsraad 
van 23 mei laat zich inderdaad re
duceren tot de nieuwe samenstelling 
van de FR. De agenda was -al na een 
kleine 3 uur vergaderen afgewerkt 
en dat is zo'n minimum dat de in
houd van de besprekingen daarmee 
al bijna is afgedaan. 

De verkiezingsui tslag geeft m.eer 
stof tot napraten. Belangrijkste 
wapenfeit is natuurlijk de zetel
winst van de Aktiegroep Ekonomen, 
waarmee deze nu is gegroeid van 
4 naar 5 zetels. Met 5 van de 6 
'etudentenzetels is de A~E nu zelfs 
de grootste fraktie in de raad. 
Voor de voll~digheid even de hele 
uitslag (tussen haakjes de zetel
verdeling van vorig jaar): 
I V~~r de studentengeleding: 
~ktiegroep Ekonomen 5 zetels(4) 
Werkgroep Ekonomen 1 zetel (2) 

II Voor ··d8 gele<;ling van het weten-
schappelijk personeel: 
Partij van de Economisten 

3 zetels(3) 
Economische Faculteitsbelangen 

4 zetels(4 ) 
III Voor de geleding van het technisch 

en administratief personeel(TAS) 
Progressief Personee11 zetel. (1) 

Een beoordeling van zo'n verkie
zingsuitslag is uiteraard een ha
chelijke zaak als aIleen de uit
eindelijke uitslagen kent en niet 
(bijv. door enquetes) inzicht hebt 
in de beweegredenen van de kiasers. 
Dat noopt tot een· flinke soberheid 
in de beoordeling. E&n ding is ech
ter zeker: de uitslag mag niet los 
gezien worden van het angstwekkend 
lage opkomstpercentage bij de stu
denten. 
Maar zo moeilijk het al is om de 
motivaties achter de verkiezings
uitslag te doorgronden, veel moei
lijke~ is het nog om ieta zinnigs 
te zaggen over de motivatie van de 
niet-stammers-. 
In het algemeen kan men echter WeI 
zeggen -maar dat is een tautologie
dat de kiezers (niet-stemmers) on
voldoende gemotiveerd zijn om te 
gaan stemmen. Of weI men acht zich 
niet geroepen om uberhaupt te stem
men, of weI-maar dat is dan weer een 
soort deelverzameling van het eerst
genoemde- er is geen groepering die 
in staat is de kiezers (niet-stem
mers) tot het uitbrengen van een 
stem te bewegen. Een andere, iets 
positievere verklaringsgrond zou 
erin kunnen liggen dat de kiezer 
(niet-stemmer) zich geroepen acht 
om niet te stemmen, d.w.z. bewust, 
gemotiveerd niet stemt. Dat is de 
benadering die vaak gehanteerd wordt 
voor' steun aan de be we ring tlat de 
kiezer het dominerende beleid,c.q. 
het beleid van de dominerende 
(grootste) partijen steuht . Twijfel
achtige redenering omdat niets de 

· kiezer ervan weerhoudt om z'n steun 
tot uitdrukking te breng~n in een 
st·em. Eerder zou je daarom moe ten 
durven erkennen dat de kiezer niet 
stemt omdat hij alle kandidaten, 
groeperingen afwijst. Weliswaar 
zou hij dat in principe door een 
blanco stem tot uitdrukking kunnen 
brengen maar het is begrijpelijk 
dat de kiezer zulks niet de moeite 
waard acht. 

de raild 
Alles tesamen genomen(ofwel de kie
zer acht zich geroepen om niet te 
stemmen, of we 1 de kiezer acht zich 
niet geroepen om weI te stemmen, en 
de uitslag van de verkiezingen te 
bernvloeden) zou ik toch een paar 
voorzichtige conclusies willen trek
ken. 

erJrenninl 
Ik vind in de uitslag een erkenning 
van het feit dat studenten hun in
vloed op de bestuurlijke gang van 
zaken (de belangenbehartiging van de 
studenten op dat niveau, ~ de fa. 
culteitsraad) in de faculteit slechts 
werkelijk gewaarborgd achten bij de 
Aktiegroep Ekonomen. Daarme e wordt 
nog eens bevestigd dat de AGE in· 
houd heeft weten te geven aan daad
werkelijke belangenbehartiging van 
de studenten. Daaraan wil ik weI on
middellijk toevoegeh dat dat voor de 
kiezer voornamelijk voortzetting ver
dient voor wat betreft de werkzaam
heden van de AGE op het gebied van 
concrete verbeteringen van de studie 
(studie-inhoudelijk zowel als wat de 
studievorm betreft) De indruk is 
-niet zozeer rechtstreeks op grond 
van de verkiezingsuitslag alswel door 
gesprekken met studenten- onontkoom
baar dat akties op andere terreinen 
zoals de inkomens poBitie van studen
ten voor een groot aantal studenten 
Minder vanzelfsprekend is. Dat be
tekeht niet dat de AGE zich daarvan 
in de toekomst zou moe ten onthouden 
maar wel dat de directe sfeer van de 
belangen van studenten (in· de Eco
~mische Wetenschappen) de kieser 
duidelijk meer aanspreekt. Welis
waar be staat er op dat gebied geen 
tegenstelling tussen de AGE en "de 
kiezer" maar het is weI een feit 
dat de AGE haar taak van be~angen
behartiging/studentenvertegenwoor
diging ,uimer opvat dan door een 
groot aantal studenten voor nodig 
gehouden wordt. Dit laatste vindt 
66k erkenning in het feit dat de 
Werkgrope een grote verkiezings
nederlaag heeft geleden, aan
genomen dat dat komt .omdat de Werk
groep absoluut niets heeft te bie
den op het gebied van belangenbe
hartiging en vertegenwoordiging 
van studenten betreffende de reali
saH.e van ee.n goede opleiding in de 
economische wetenschappen. 

Genoeg nabeschouwing. De verkie
zingsuitslag heeft de Aktiegroep E
konomen duidelijk opdracht gegeven 
haar werkzaamheden voor verbetering 
van de studie voort te zetten . EL
ders in Rostra .moge blijken dat de 
AGE daarin niets aan het · toeval 
(of anderen) overlaat. Nog voor de 
uitslag van de verkiezingen heeft 
<fe AGE zich twee ·dagen lang gebogen 
over de vraag hoe ze haa r aktivitei
ten t.a.v. de verbetering van de 
studie voor het komende jaar vorm 
moet geven. Naar aanleiding daarvan 
is een map verschenen met een door
lichting van de Propedeuse en 
kandidaats die in die twee dagen 
is besproken en bij verschijning 
van dit Rostra-nummer is er al ge 
durende e~ele weken een meer uit 
gewerkte versie in omloop. 

Naast deze aktiviteiten t.a.v. de 
propedeut~sche- en kandidaatsstudie 
heeft de AGE ook een werkgrope in
gesteld die in de komende maanden 
de kwestie van studentenvertegen
woordiging in de vakgroe·pen moet 
.oorbereiden(t.b.v. besluitvorming 
in de FR) Kortom de zetelwinst voor 
de AGE is een prima steun in de rug 
voor verdere verbetering van de 
studieD Het komende jaar zal het ge
lijk van de kiezer moe ten bevestigen. 
Moge de'thuisblijver' dan ook in
zien dat studentenvertegenwoordiging 
van vitaal be lang is voor hun studie 
en voor de studie van hen die ons 
zullen volgen. Nogmaals: zonder de 
invloed van studenten (in de FR 
zowel als in de vakgroepen) komen 
er pertinent geen verbeteringen in 
de studie, eerder verslechteringenl 
En het opkomstpercentage is daar
voor een belangrijke voorwaarde om
dat 35% een wettelijk minimum is, 
bene den hetwelk de studentenzetels 
in de Fr worden gekort tot Minder 
dan 61 Ook de AGE heeft mee~ baat 
bij een Werkgroep die tenminste nog 
1 zetel heeft dan een situatie 
waarin de student en in totaal over 
slechts 5 zetels beschikken. Een 

·werkgroeper is nl. altijd nog eer
der op zijn verantwoordelijkheid 
jegens de studenten te wijzen dan 
een lid van het zgn. wetenschappe
lijk "corps". 

Tja en wat de vergadering van 23 mei 
betreft. Toch even een tweetal pun
ten memoreren. Allereerst mag ver
w~cht worden dat het wetenschappelijk 
personeel komend jaar (bij Externe 
Organisatie) wordt uitgebreid met 
e~n van de weinige hedendaagse Ne
derlandse Ekonomen van werkelijk 
internationaal kaliber. Maar dat is 
nog even in besloten (amhtelijke) 
kring. Verder kan worden gemeld 
dat de FR heeft geweigerd (op inf
tiatief van de AGE) mee te werken 
aan de machinaties van ons meest · 
archaIsche uni ersitaire orgaan, 
het college van dekanen. 

Dat hooggeleerde groepje had (n. a . v . 
de kwesti.e "Smiers") gemeend in de 
toekomst geen andere n dan proffen te 
moeten toelaten tot promotiecommis
sies. Volgens de AGE moet de moge
lijkheid worden opengelaten dat ge
wone wetenschappelijke medewerkers 
op bepaalde wetenschappelijke ge- . 
bieden deskundiger zijn dan welke 
prof. ook. Zoals een nieuweling aan 
het FR.-firmament-Rob de Klerk van 
de PvdE-het zei: als je er va n uit-

. gaat dat een proefschrift op z'n 
minst een bijdrage aan de wetenschap 
moet leveren is het zelfs zeer de 
vraag of er iemand werkelijk in staat 
is een proefschrift te beoordelen. 
Maa~ wetenschappelijke medewerkers 
zullen in dat opzicht bepaald niet 
Minder gekwalificeer~ hoeven te zijn 
als· een hoogleraar. 
o ja,nog een nieuwigheid in de amb
tenarij:om onperscheid te maken tus
sen besluiten en besluiten is(o.a. 
bij het 601lege van Dekanen )tegen
woordig het begrip "gemotiveerd be
sluit" in zwang. Ben ik het nou of 
is iemand anders het? Alsof beslui
ten ook uit, de lucht komen vallen . 
Of heeft m;n zich er r~~entelijk op 
betrapt dat men bepaalde zaken in 
de praktijk gewoon "doordrukt" en 
dat men zich · nog maar zelden van 
argumenten bedient?! 

dennie pit 

9 



STUDIEREIS ZWEDEN 
'BEDRIJFSDEMOCRATISERING : EEN 

LIBERAl,E VISIE.' 
, BEDRIJFSDEKOCRATn:, EEN V.lSIE OF EEN 

OVERWONNEN STANDPUNT. 

door Dr P.O. Coljee, wetenschappelijk 
hoofdmedewerker economie bij de juri
dische faculteit van de Vrije Univer-
siteit te Amsterdam. ' 
Het artikel is voortgekomen naar aan
leiding van de ervaringen van een stu
diereis, die Dr Coljee eind april ' en' 
begin mei 'naar Zweden gemaakt heeft en 
moet 'beschouwd worden als een eerste 
verkenning. 
Opgemerkt zij nog, dat dit artikel ge
schreven,is' in het kader van de ver
kiezingen en een bijdrage tracbt te 
,leveren tot een liberale visie op,be
drijfsdemocratie. 

Dr P.O. Coljee is op 20 november 1927 
geharen te Tiel. Hij studeerde econo
mie aan de Gemeente Universiteit en de 
Vrije Universit'eit van Amsterdam. 
Na een aantal jaren werkzaam te zijn 
geweest in het bedrijfsleven werd ,Dr 
Coljee wetenschappelijk hoofdmedewer
ker bij de vakgroep economie aan de 
juridische faculteit van de Vrije Uni
versiteit. Coljee is lid van een twee
tal staatscommissies, die· zich be zig
houden met her- en bijscholing van le
raren commerciele vorming en is voorts 
ohder-voorzitter van ' de kamercentrale 
Amsterdam van de VVD. 
Bijgaand artikel verscheen eveneens in 
het orgaan van de L.S.V.A.,' een ver
eniging bestaande uit leden van PvdA, 
VVD, PPR en 0'66, die zich tot doel 
stelt via lezingen' en debatten, vanuit ' 
een progressief liberale opstelling, 
te komen tot een dialoog tussen de ver
schillende politieke stromingen. 

uemocratie is'de bestuursvorm ener col
lect'iviteit met zelfbestuur, waaraan 
e~n groat deeZ harer leden hetzij di
rect, hetzij indirect deelneemt en 
waarbij geestelijke vrijheid en ge
li~kheid voor de wet gewaarborgd 
ztJn. OJ. 

10 

1. ~~!i~i!i~_~~_~i!g~~g~E~~!~~: 
Het lijkt mij een uitdaging te komen 
met de ter discussie staande vraag of 
ook "wij een visie Kunnen ontwikkelen 
betreffende bedrijfsdemocratie, 
Wat mij opvalt in de definitie van 
Bonger, waarlijk 'niet een libe~aal ju
rist, is namelijk het onderscheiden 
van twee belangrijke elemerrten v~~r 
elke vorm van democratie. In de eerste 
plaats spreekt Bonger vari een democra
tie wanneer een groot aantal leden bij 
het besturen zijn oetrokken, Qoch niet 
aileen. Hij grondt dit deel van zijn 
definitie op het feit dat niet ieder
een op een adequate wijze aan aIle be
stuursp~ocessen kan deelnemen"omdat 
of weI zijn ,mogelijkheden, of we 1 zijn 
interesse, of weI be~de niet toereikend 
zijn. 
Bonger relateert dus, zij het impli- ' 
ciet, de verantwoordelijke deelname 
aan de mogelijkheden tot het drag en 
van verantwoordelijkheid. 

Een tweede element is de introduktie 
van het onderscheid directe en indirec
te deelname. Indien' iedereen ten volle 
deelneemt aan hyt besturen van de or
ganisatie (collectiviteit, in de ter
minologie van Bonger) kan de vereiste 

anal~se 
Tenslotte kunnen wij vaar onze verdere 
analyse nog een belangrijke conclusie 
trekken uit het feit dat Bonger komt 
tot een dergelijke definitie. Stelt men 
namelijk een dergelijke definitie vast 
dan kunnen we aannemen dat men uitgaat 
van het principe van de medezeggenschaps 
mogelijkheid van'de ' mens en dat deze 
definitie dus slechts bedoeld is om aan 
te geven in welke mate en in welke vorm. 
Dit nu is naar mijn mening weI de be
langrijkste Konklusie die we kunnen , 
trekken: de mens bezit potentieel de mo
gelijkheid tot het dragen van verant
>Joordelijkheid, dat is een van Zl)n we
zenskehmerken. Men mag dus weI stellen 
dat men dit kenmerk misken t en geweld 
aandoet indien men enigerlei vorm van 
medezeggenschap en medeverant;:oordelijk
heid afwijst. Hierbij maakt het naar 
mijn smaak geen enkel verschil of men 
dit wezenskenmerk ontleent aan een bij
bels of humanistisch mensbeeld. 

Dit principiele uitgangspunt van het 
mensbeeld en de uitwerking daarvan in 
Bonger's definitie leiden ertoe dat ik 
mijnverdere analyse zal baseren op de 
volgende uitgangspunten. 

,plan 
( 

doelmatigheid van het besturen voor een 
Kleiner of groter deel worden geblok
keerd of belemmerd. Vertaal ik BoNger 
goed, dan ziet hij bij een overwegend 
directe vorm van democratie een mede
zeggenschapschaos ontstaan. 

In de eerste plaats is het noodzakelijk 
het niveau van de (mede-)verantwoorde
lijkheid en dus de (mede-)zeggenschap 
te relateren aan de mogelijkheden van 
de mens en individueel of groepen men
sen. 
In de tweede plaats, zal men de communi
catie(-vormen) in de organisatie moe ten 
aanpassen aan de behoeften van het ver
antwoordelijkheidsniveau. 
Tenslotte zal men door een adequate 
scholing. herscholing of bijscholing de 
mogelijkheden voor het dragen van (me~ 
de-)ve~antwoordelijkheid moeten stimu
leren. 

,undament 
2. ~~_!~~~~!~_~~~_~~_e~~~ijf~9~g~~!~~: 

!!~~ 
Ik meen dat de theorie nog steeds het 
f~~dament zal moeten zijn voor een prak
tl)kanalyse, maar ik beloof de lezer 
dat dit deel niet het langste en het 
zwaarste za1 zijn. 

Welnu, de theorie van de organisatie, 
zoals die thans in de vele leerboeken 
tot uitdrukking komt, is van oudsher 
gebaseerd op de verond'erstellingen van 
de hierarchische organisatiestructuur, 
die wij noemen de lijn-staf organisa
tie. Deze struktuur heeft onmiskenbare 
vQordelen, a1s : 
- eenvoud 
- eenheid van leiding c.q. bevelvoering 
- duideli jkheid 
- basis VOOl' een doelmat ige werk"ing van 

de organisatie. 
De nad~len van haar meest oorspronke
lijke vorm heeft men opgelost door de 
taken die een te gespecialiseerdeken
nis vragen, af te stoten naar staforga
nen dan weI een zekere funktie-indeling 
toe te passen op de hoogste niveau's 
(personeelssektor, produktie, marketing, 
administratie, financiele zaken enz.). 

Nu is het zo dat deze basisstruktuur op 
zich niets zegt over het bestaan van 
democratische verhoudingen. Ook in de 
hierarchische ophauw van de lijn-staf 
organisatie zijn heel democratische 
verhoudingen te vinden. Een andere zaak 
is of men deze strukturen niet in prin
cipe heeft gebruikt om het hierarchische 
karakter ook definitief gestalte te ge-



'yen. En dit laatste is wel steeds de 
gebruikelijke toepassing geweest. 
Een tweede element dat aan de bedrijfs
organisatie een sterk hierarchisch ka
rakter heeft gageven, is de bijdrage 
van Taylor geweest. De grondlegger van 
de Scientific Management en daaruit 
voertvloeiende extreme arbeidsdeling 
en lopende bandproduktie ging uit van 
de gedachte dat een $terke verdeling 
van taken (bijvoorbeeld carroeserie
bouw) in bijzonder kleine en simpele 
deeltaken de efficiency sterk zou be
vorderen en daardoor de produktiviteit 
sterk zou verhogen. 
Op zich geen onjuiste gedachte. Kleine 
en simpele taken zijn snel te leren, 
behoeven daarom geen hoog ontwikkelinge- ' 
niveau en kunnen bijzonder efficient 
worden samengevoegd en geprogrammeerd 
buiten de ' invloed van de arbeidskracht. 

, Een dergelijke produktieorganisatie be
hoeft echter een hoog ontwikk~lde spe
cialistensaktor die dan de hierarchisch 
optredende} ''1:echnostruktuur'' wordt (2). 

ta~lor 
Op de Tayloriaanse denkwijze en de toe
passing daarvan in de praktijk zijn, 
Oak in de theoretische literatuur, ver
schillende reacties gekemen. Met name , 
de zgn. "Human relations school!' (3) , 
wijst in haar analyse op het onlosmake
lijk verband tUBsen de fysieke werk
kracht van de men~en ziin psychische 
reacties op ae werkomgev1ng 

Abstraheert Taylor ten onrechte van de 
psychische reacties, de ,Human Relations 
School liet na de menselijke kanten van 
de organisatie adequaat te toetsen in 
het kader van de organisatiestruktuur. 
Een ' recente ontwikkeling in de organi
satietheorie, die 'van het Cybernetisch 
denken ,(cybernetica = stuurkunde), 
tracht naar mijn mening op een niet on
verdienstelijke wijze de verworvenhe
den van lijnstruktuur en Scientific 
Management te kombineren met als meest 
uitgewerkte vorm de zogenaamde zelf
regulerende (zichzelf besturende) pro
duktie of organisatiegroepen. 
In deze laatste versie van de organ i
satietheorie ziet men de organisatie 
opgebouwd uit eenheden die binnen de 
eigen werkemgeving en'binnen het kader 
van door de leiding gegeven taak, doel
einden en middelen, zichzelf besturen. 
Dat betekent het zelfstandig nemen van 
beslissingen betreffende deze dage
lijkse gang van zaken. 
Tenslotte wil ik in dit verhand wijzen 
op de Amerikaanse organisatieeconoom 
R. ' Likart (4), die een dergelijke op
bouw tracht te integreren in de oor
spronkelijke lijnstruktuur. 

,undament 

proe' 

Of we het nu triest moeten noemen of 
niet, maar deze ontwikkeling, in grove 
en simpele bewoordingen geschetst, 
siert de organisatietheorie. Ik zie nu 
verder af van ontwikkelingen in de ma
thematische denkwijze van de bestuurs
kunde en de toegepaste systemen van 
arbeiderszelfbestuur; de eerste omdat 
zij ons veel te ver voert en de tweede 
omdat er ontwikkelingen gaande zijn in 

, de richting van het verlaten daarvan. 

Vpordat ik u nu wil meenemen naar een 
aantal praktijkexperimenten ' lijkt een 
enkele konklusie gewettigd. 
In de eerste plaats moe ten we voorzich
tig zijn de traditionele lijn-staf 
struktuur te verla ten. Zij heeft zich 

,ontwikkeld tezamen met de organisatie 
van de thans hoogontwikkelde indus
triele en post-industriele maatschap
pij en daarin bijzonder doelmatig kun
nen werken op grond van de onmisken
bare voordelen, die ik u reeds noemde. 
In de tweede plaats hebben de meer of 
minder recente ontwikkelingen in het 

organisatiedenken 'ons geleerd dat de 
wenselijke kant van de organisatie zich 
heel weI laat komhineren met de voor
delen van de 'traditionele strukturen; 
(zie Likart). 
Voer we echter met name de tweede kon
klusie verder uitwerken enkele opmer
kingen betr.ffende de experiment en. 

3. Q!_p!:!!~!!j~.! 

Uit vele westerse land en zijn experimen
ten bekend met vormen van zelfbesturen
de groepen op de werkvloer, ook in Ne
derland. De rapportering betreffende 
de Nederlandse experimenten, waarvan 
niet mag worden gesteld dat zij erg 
f~ndamenteel waren, is deels passimis
t1sch (5), deels oPtimistisch (6). De 
pessimi'stische rapportering baseert 

, zich op de ,geringe interesse die is ge-
toond bij degenen voor wie dit zelfbe
stuur bedoeld was, de werknemer~ op de 
uiteindelijke produktieplaatsen. Als 
oorzaak wordt primair gewaand het feit 
dat initiatief, organisatie, begelei
ding en uiteindelijke controle berust
te bij het management en dat evenals 
in Noorwegen vele experimenten volledig 
buiten de invloed van de betreffende 
werknemers werden voorbereid en uitge
voerd. 
Oldendorff geeft in ,veel mindere mate 
alleen rapportering maar bouwt integen
deel zijri betoog generaliserend op van
uit de experimentele ervaring. 
Van belang is vooral bij hem, dat hij 
slechts slagen mogelijk acht bij hand
having van de traditionele organisatie
struktuur en onder voorwaarde van een 
werkelijke doelmatige medezeggenschap. 
Men moet het gevoel hebben dat men we
zenlijk invloed he eft en dat daardoor 
de werkomgeving niet alleen een humaner 
karakter krijgt, maar dat men tevens 
een wezenlijke bijdrage kan leveren tot 
een verbetering van de doelmatigheid. 

ta a. 

~I 
Veel verder dan de Nederlandse experi
menten gaan de Zweedse ervaringen. Ook 
daar is sprake, van positieve en nega
tieve ervaring, maar veel pragmatischer 
dan in Nederland past men de experimen
ten aan de ervaring aan. In vele geval

'len is er met betrekking tot het bege
lei~en van de experiment en en de rappor
ter1ng ook een zekere samenwerking tus
sen werkgevers en werknemersorganisa
ties. Ook de regeling betreffende de 
taak en samenstelling van de onderne
mingsraden was geen wettelijke, maar ' 
een private overeenkomst tussen de be
treffende organisaties. 
Deze overeenkomst is thans als gevolg 
van de nieuwe medezeggenschapswetgeving 
beeindigd. 

De belangrijkste experimenten hebben 
plaatsgevonden in die takken van indus
trie die worden gekenmerkt door een ex
treme mate van taakverdeling en als ge
volg daarvan door een boge mate van 
eenvoud en eentonigheid van de werkzaam
heden. 
Juist in deze takken van industrie wa
ren de gevolgen van het Tayloriaanse 
systeem voelbaar; hoog ziekteverzuim, 
soms tot 25 ~ 30% en een hoge mate van 
personeelsverloop, tot zelfs 65%. Van 
enkele bedrijven is bekend dat men op 
elke vier werknemers een extra kracht 
permanent in dienst had om deze proble
men te ondervangen'. Een uitgebreide be

, schrijving van de experiment en zou in 
dit verband te ver voeren; daarvoor zij 
verwezen naar de betreffende rapporten 
(7). ' 

Enkele konklusies uit de vermeide expe
rimenten zijn voor ons echter van be
lang. Naast de gelnstituti~naliseerde 
vormen van particiJlBtie van werknemers 
in de besluitvorming~ te weten de on
dernemingsraad en de werknemerscommis
saris, hebben de veranderingen op de 
werkvloer vooral in Skandinavii wezen
lijk bijgedragen tot het verbeteren van 
de cOlllllunic,atie, efficiency en produkti
viteit. Niet omdat de produktiviteit 
per man is gestegen, dat' is nauwelijks 
mogelijk in de huidige, technologie, 
maar doordat verloop en ziekteverzuim 
zodanig zijn gedaald, dat veel minder 

, krachten nodig waren. 
Formeel is nergens sprake van partici
patie in de vorm van medezeggenschap. 
De besluitvorming is in handen van de 
leiding. Men neemt echter, voor wat be
treft het terrein dat men kan overzien, 
deel aan de besluitvorming. ,En hier nu 
ligt ,de kern van de zaak. Het wel of 
niet, goed funktioneren van een onderne
mingsraad of werknemerscommissaris ont
gaat de man op de werkvloer. Zijn 'parti
cipatie op die werkvloer 'ontgaat hem 
niet. Al is er dan, zo zeggen de Z.weed
se onderzoekers, slecHts in forme Ie, ,zia 
hier en daar werkelijke, meaezeggenschap, 
invloed gaat er' zeker uit van deze par
ticipatie. 

stru.tu ur 

In de tweede 'plaats heeft men gebroken 
met een tweetal typiache Tayloriaanse 
elementen, namelijk het prestatieloon
stelsel, waarvan men in de toekomst ge
heel af wil, en de lopende band techno
logie. 
Dit'laatste achtte men met name in de ' 
autoindustrie niet meer aanvaardbaar in 
het kader van een doelmatige participa
tie bij ,het eigen werk en de daarvoor 
noodzakelijke job-rotation en job~design. 
Bij , een lopende band systeem is een 
werkorganisatie waarbij duidelijk spra

' ke is van participatie van de arbeider 
in de regeling van het werk slechta mi-
nimaal mogelijk. In de nieuw,e technolo
gie, waarbij autonome groepen voor de 
produktie van het gehele voertuig v'er-' 
antwoordelijk z1jn 'en ook regelmatig 
kontakt moeten hebben met de andere 'groe
pen betreffende de aanvoer- en ' afvoer
lijnen, is zelfbestuur in optimale vorm 
mogelijk. 

In de derd~ plaats is er een belangrijke 
konklusie te trekken uit de struktuur 

'van organisatie, en kommunikatie die thans 
wordt toegepast op d~ scheepswerven en 
fabrieken van Kockums in Malmo. 
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Hen heeft daar namelijk een informatie
syste.em ontwikkeld waarbij twee stromen 
worden onderscheiden; namelijk een in
formatiesysteem ten behoeve van de be
sluitvorming van de autonome groepen en 
een informatiestroom betreffende de be
sluitvorming die elders (in de leiding) 
he eft plaatsgevonden of plaats zal vin
den. Voor zover deze laatste besluit
vorming heeft plaatsgevonden,komt de 
informatie binnen twee dagen. 
Achtergrond van dit systeem is dat men, 
indien men bewust deelneemt aan de be
sluitvorming, een andere, meer gedetail
leerde en intensieve informatie dan met 
betrekking tot de besluitvorming waaraan 
men niet bewust, doch ten hoogste indi
rekt deelneemt. Deze laatste konklusie 
vormt een tweede kernpunt bij een be
schouwing over reele vormen van mede
zeggenschap. 

Tenslotte kan worden vast~~steld dat'bij 
mijn weten de experiment en' met - of in
voering van - vormen van werknemerspar
ticipatie vrijwel nergens de doelmatige 
werking van de bedrijfsorganisatie heb
ben pelemmerd of geblokkeerd. 

In het kader van dit artikel moet ik he
laas afzien van de behandeling van de 
positie van de vakbeweging. De. positie 
van de vakorganisatie bij een organisa
tiegraad van de werknemers van meer dan 
90.%, zoals in Zweden, is nu eenmaal een 
andere dan die bij een organisatiegraad 
van minder 'dan 40.%, zoals hier te lan
de (beide exclusief de groep gesalari
eerden). 

kade .. 

~~~~!j!~~~~~~~~!!~~-~!~!~-~~-~~~: 
~~!~~~~~~~!j~~~!~~ 

Kunnen wij uit het bovenstaande: uit
gangspunten, theorie en praktijkerva
ring, reeds een visie opbouwen? 
Naar mijn mening zeker. 
Betreffende de mogelijke verantwoorde
lijkheid valt het volgende op te mer
ken. Het principiele uitgangspunt van 
het recht op het dragen van verantwoor
delijkheid, ook in het dagelijkse werk, 
wordt niet ' ontkracht door slechte erva
ringen met optredende inefficiencies 
in enkele organisaties. Duidelijk 
blijkt ook uit de praktijkervaringen 
dat, wanneer de introduktie op een rus
tige wijze en met een optimale inbreng 
van de mens en zelf wordt gepleegd en 
een go~de begeleiding plaatsvindt, dit 
probleem helemaal niet optreedt. 'De Ne
derlandse universiteiten zijn zeker 
geen voorbeeld van een goede aanpak 
v~~r een democratische strJktuur. De 
(mede-)v~rantwoordelijkheid in de (be
drijfs-)organisatie is slechts doelma
tig te regelen' indien men uitgaat van 
de relatie tUBsen niveau van verant
woordelijkheid en de mogelijkheden die 
te dragen. Er zijn in dit kader een 
tweetal grote misvattingen uit de weg 
te ruimen. In de eerste plaats de mis
vatting dat een medeverantwoordelijk
heid in principe niet mogelijk is. Ook 
de vakorganisaties zowel hier als ook 
in Skandinavie, stellen ten onrechte 
dat medeverantwoordelijkheid niet moge
lijk is, hqogstens het opt red en vanuit 
de werknemers van een controle-orgaan 
(personeelsraad). 
Er zijn drie vormen· van werknemerspar
ticipatie mogeUjk: 

- geinformeerd zijn; 
- meespreken; en . 
- meebeslissen. 
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Hen kan het feit dat het een te zware 
verantwoordelijkheid voor de gemiddelde 
werknemers zou zijn mee te beslissen 
over belangrijke investeringen, niet 
hanteren voor het totaal afwijzen van 
medebeslissingsrecht. 

In de tweede plaats zal men af moeten 
van de mi~vatting dat werknemers in aI
le zaken daadwerkelijk kunnen meebeslis7 
sen. Het gaat, zoals ik reeds hiervoor 
'stelde, om een doelmatige relatie tus
sen niveau en mogelijkheid van medezeg
genschap. 

Stel we hebben een autonome produktie
groep met een afgerond geheel van ta
ken, doeleinden . en middelen (zie het 
opgemerkte in 1.), en ik neem hiervoor 
als voorbeeld een produktiegroep op de 
scheepswerf, die als taak heeft een 
deel van de dekopbouw te fabriceren op 
basis van een computerprogramma voor 
de betreffende machines. Deze groep is 
in staat binnen het gestelde kader op 
een doelmatige wijze verantwoordelijk
heid te dragen voor de uitoefening van 
haar taak. De interne regeling van 
werkplanning, werkuitvoering en werk
controle kent direkte medezeggenschap. 
De groep zal hierover adequate informa
tie moeten ontvangen. 
Een medeverantwoordelijkheid voor het 
vaststellen van een taak, doeleinden 
en middelen gaat daarentegen te ver, 
maar betekent dat in het geheel geen 
invloed? Geenszins. 
De leider van de groep mag in staat 
worden geacht op een doelmatige wijze 
te kunnen meespreken met betrekking 

tot het vaststellen van taak en midde~ 
len voor zijn groep (voorliedensysteem) 
V~~r de individuele·werknemer is dit 
een indirekte vorm van Participatie 
(zie definitie van Bonger). Noch de 
groep, noch de leider (voorman) is in 
staat verantwoordelijkheid te dragen 
voor meebeslissen betreffende investe
ringen · in algemene zin. Zij hebben ech
ter zeker behoefte geinformeerd te zijn 
daarover. 

Wij zien in deze situatie dus duidelijk 
de twee verschillende infnrmatiestro
men; algemene informatie betreffende 
bedrijfsbeslissingen en gerichte infor
matie betreffenae de eigen beslissingen 
van de autonome groep. Dit onderscheid 
en de gerichtheid van de informatie op 
de specifieke besluitvormingspatronen 
bij een medezeggenschapsstruktuur stel
len hoge eisen aan degenen, die de in
forma tie moeten verzorgen. Daarvoor 
mogen we echter niet uit de weg gaan. 

Bezien we het voorgaande, dan kunnen 
we vasts·tellen dat het gaat om het in 
de organisatie integreren van een mede
zeggenschapsstruktuur geent op te on
derscheiden taken en de daarbij passen
de mate van verantwoordelijkheid, di
remt of indirekt. 

Tenslotte kunnen we vaststellen dat de 
relatie tussen niveau en mogelijkheid 
van verantwoordelijkheid sterk wordt 
beinvloed, zo niet bepaald, door soort 
en niveau van opleiding. De noodzaak 
om de menselijke organisatie te voor
zien van een doelmatige mede·zeggen
schapsstruktuur stelt eisen aan de op
leiding. We zullen Diet kunnen ontkomen 
aan een continue scholing, herscholing 
en bijscholing. Is dit, zeals in Ameri
ka gebruikelijk, over te laten aan de 
eigen verantwoordelijkheid van de indi
viduele werknemer? Ik dacht dat dit 
niet mogelijk was. De consequenties 
van keuze en financiering van een naar 
mijn mening buiten zijn reele mogelijk
heden. 
Hier zal door overheid, vakorganisa
ties en bedrijfsleven een doelmatig op
gezet geheel van mogelijkheden moe ten 
worden geboden, c~ntraal gefinancierd. 

We moeten als liberalen de taak van de 
overheid in dit verband niet ontkennen 
uit hoofde van een vermeende noodzaak 
tot eigen verantwoordelijkheid voor 
eigen ontplooiing, en ook niet onder
schatten. Een goed voorbeeld is wel 
dat 20. % van de economiestudenten aan 
de Zweedse universiteiten, na-of bij
scholing ontvangt, op norma Ie wijze 
gesubsidieerd vanuit het onderwijsbud
get. We komen er niet aIleen met vol
wassenerunavo's. 

We zullen er nu in dit verband voor 
moeten waken dat de overheid haar taak 
gaat overschatten en tot een paterna
listisch begeleidingspatroon overgaat. 
Noch de opbouw van een medezeggen
schapsstruktuur~ noch de scholing die 
daarbij nodig is, kan en mag worden 
onttrokken aan een stuk eigen verant
woordelijkheid van de werknemer. 

Is de bedrijfsdemocratie ook binnen de 
liberale beginselen aanvaardbaar? Ja, 
naar mijn mening, juist vanuit de li
berale beginselen. 
Het is een visie en geen overwonrien 
stand punt • Wij zullen di t moe'ten op
bouwen in verantwoordelijkheid voor 
de mogelijkheden van de individuele 
werknemer en de noodzaak hun een stuk 
eigen verantwoordelijkheid te geven. 
Dit behoeft de doelmatigheid van de 
organisatie niet aan te tasten. 
Dit laatste is een technisch oplosbaar 
probleem; dat is 'mij althans gebleken 
uit de Zweedse ervaringen. 
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AKTIECROEP 

OP SEMINAR 
De aktiegroep ekonomen heeft op 12 en 
13 mei jl. een seminar georganiseerd, 
dat ditmaal in het teken stond van de 
studie~inhoud. Daarv60r was reeds en
kele maanden een studie-inhoud groepje 
bezig geweest met de inventarisatie 
van het studiepakket zoals dat thans 
aan de studenten wordt voorgeschoteld. 
Op 23 maart werd door een aantal stu
dent en een diskussie gevoerd aan de 
hand van een vijftal stellingen. Hier
in kwamen oude problemen et betrek
king tot me thodologie en aktualiteit 
opnieuw ter sprake. Om te Horen hoe 
h~er tegen aan wordt gekeken door do
centen, werd Rob de Klerk van de Yak: 
groep makro-ekonomie op donderdagmor
gen 12 mei uitgenodigd. 
Rob gaf in de eerste plaats een aantal 
problemen ~an waarmee je bij het geven 
van onderwijs wordt gekonfronteerd. Op 
welke wijze worden diskussiepunten in 
de theorie, in het onderwijs gebracht? 
Moet dit in de vorm van debates, kri
tieken of diskussies? Op welke wijze 
integreren we marxistische theorie? Op 
welke wijze wordt theorie vertaald naar 
de empirie? ,Konkrete ekonomische pol i
tiek laat zich dikwij'ls niet eenvoudig 
vertalen naar de theorie. 
Hij noemde als fundamenteel probleem 
dat de stand van de ekonomische theorie 
niet zodanig is, dat van een soort 
grondtheorie kan worden gesproken, die 
kan worden toegepast op problemen uit 
de empirie. Wel is er volgens hem spra
'ke van een min of meer algemeen aan
vaarde methode van onderzoek, welkehet 
meest aansluiting vindt bij de neo
klassieke theorie v~~r wat betreft de 
methode van onderzoek. 

theorie 
Vervolgens zet Rob uiteen hoe hij op 
basis van de ideologie die aan de ver
schillende scholen ten grondslag ligt 
een indeling h'eeft proberen te maken, 
w~arbij hij duidelijk de kanttekening 
plaatst dat hij ' dit kriterium evenals 
andere niet volmaakt vindt. Hij komt 
tot het volgende onderscheid: 
Ie. Monetaristen (Friedman/Korteweg); 

'Overheidsingrijpen moet zoveel mo
gelijk worden beperkt. 

2e. Neo-klassieke9, waarin opgenomen 
een deel der keynesiaanse theorie 
(Meade); genuanceerder t.a.v. over
heidsingrijpen. 

3e. Neo-Keynesiaanse school (Joan Ro
binson); deze theorie is nog tame
lijk abstrakt en heeft nog maar ge
ringe invloed op de ekonomische po
litiek. 

4e. Marxisme (o.a. Baran en Sweezy); 
met name Baran en Sweezy hebben 
goede pogingen onder nomen om deze 
theorie empirische inhoud te geven. 
In het algemeen is de theorie nog 
te onderontwikkeld om van invloed 
te kunnen zijn op de ekonomische 
politiek. 

Rob vindt dat konfrontatie van verschil
lende scholen centraal zou moeten staan 
in het onderwijs. Hoe dit moet gebeuren 
is een vraagstuk dat nog niet is opge
lost. Gezocht moet worden naar de beste 
konfrontatievorm. 
Hij waarschuwt ervoor dat aktualisering 
met behulp van empirisch materiaal om 
theorieen te kunnen toetsen tot 'weinig 
opzienbarende resultaten leidt. Dik
wijls zijn theorieen zo zWak, falsifi
eer,baar dat het cijfermateriaal steeds 
de theorie "bevestigt". 

dat "de" ekonomie een v.,r"j2n,eJL.I."1I 
theorieen is, waarvan ee'n deel gemeen 
heeft dat dezelfde methode wordt toege
past. Aandacht voor de methodologie kan 

,zo tot meer eenheid in de theorie lei
den. 
Een ander argument voor methodologie 
als onderdeel van de studie is, dat 
thans geheel verschillende theorieen, 
bijv. die ,van Marx en de neo-klassie
ken, zodan'.ig worden behandeld, al~~f 
er geen verschil in wetenschappe11Jke 
methode zou zijn. Al eerder was opge
merkt in de diskussie van 23 maart dat 
de neo-kla~sieken niet voldoende duide
lijk maken hoe zij tot theorievorming 
komen. Ook de opmerking van Rob de 
Klerk dat juist de methode van onder
zoek van de ;neo-klassieken als een min 
of meer algemeen aanvaarde methode wordt ' 
beschouwd, kan als een pleidooi in de
zelfde richting worden opgevat. Rob 
merkt echter i10p dat naast de methode 
ook het systematische uitgangspunt van 
de theori~ zeer belangrijk is: de neo
klassieken gaan uit van schaarse goede
ren en marxisten gaan uit van de pro
duktieverhoudingen. In de diskussie was 
men het er over eens dat methodologie 
niet los van de ekonomische theorie moet 
worden gedoceerd, maar gekoppeld moet 
zijn aan de behandeling van de theorie. 
In de diskussie over konfrontatiestudie 
werd gepleit voor de behandeling van 
originele teksten aan de hand waarvan 
de theorieen door de docent verder zou
den moe ten worden toegelicht. 

kritiek 
Kritiek op de neo-klassieken kan op ver
schillende wijzen worden geleverd. Ten 
eerste van buitenaf door kritiek te le
veren op de methode waarop wetenschsp 
wordt bedreven en dat je aangeeft hoe 
dat op een andere wijze kan gebeuren. 
Ten tweede van binnenuit; je gaat dan 
in' op de wijze waarop een methode werd 
toegepast. Je laat bijv. zien dat je 
op basis van dezelfd'e theorie tot ge
heel andere uitspraken kunt komen. 
Rob de Klerk pleitte voor de tweede 
manier, en gaf als voorbeeld de wijze 
waarop hij met Boe Thio en Dick van 
der Laan kritiek heeft geleverd op het 
model van Hartog en Chan. 
De diskussie die op de eerste morgen 
van het seminar werd gehouden"is een 
goede basis v~~r de ,onderwijsdag die 
de aktiegroep op 2 juni ~.s. organi
seert. 

P.S. Het definitieve rapport van de 
studie-inhoud groep is thans bij 
de SEF verkrijgbaar. 

Aktiegroep Ekonomen. 
(naam en adres is bi j de' 
redaktie bekend). 

VAD 
PAPERVANGEND 

Ook de leerstoelgroep financiering 
heeft in het 2e trimester gelegenheid 
geboden deel te nemen aan een paper
vervangende werkgroep voor kandidaten. 
Zij speelde in op de aktualiteit door 
te kiezen voor een nadere beschouwing 
van het ontwerp van Wet op de Vermo
gensaanwasdeling, meer in het bijzon
der de bedrijfs- ' en financieel-econo
mische aspecten. Het aantal deelnemers 

kosten, de kapitaalstruktuur van 
onderneming. Hieruit kon vrijelijk ge
kozen worden. Eenieder diende een kor
te beschouwing van 6 ~ 7 pagina's te 
schrijven en 'een inleiding van 45 mi
nuten te houden. Bij de voorbereid~~g 
daarvan adviseerde en beoordeelde een 
der docenten, Prof. Ankum, Drs Ten Wol· 
de, Drs Koster, Drs Vermeulen en L. 
Berke. 

20 paGinG's 
De nadruk kwam tezeer te liggen op de 
schrif:telijke "behandeling": iedereen 
trachtte zijn voorganger te overtref
fen in pagina-omvang door beschouwingen 
van meer dan 20 pagina's samen te stel
len. Noodzakelijkerwijs werd de monde
linge toelichtiug daardoor erg kort, 
hetgeen ruim 2 uur discussiegelegenheid 
bood, die veelal nodig bleek. 
Hinderlijk voor velen waren de , tussen
tijdse wijzigingen in het wetsontwerp. 
Met name de Memorie van Antwoord bevat
te nogal ingrijpende wijzigingen. 
Van te voren was becijferd dat iedere 
student ongeveer 160 uur nodig zou heb
ben om aan de navolgende eisen te vol
doen: 
het schrijven van een referaat (60 uur), 
het verslaan van een bijeenkomst (10 
uur), het maken van een eindverslag 
(30 uur) en het voorbereiden en bijwo
nen van de bijeenkomsten (60 uur). 
Moeilijk na te gaan is of iedereen 
deze uren heeft nodig gehad, doch de 
eis van 160 uur mag redelijk hoog ge
noemd worden tegen de achtergrond, dat 
aan het schrijven van een paper-125 
uur moet worden besteed. 
Op basis van bovenstaande werd de stu
dent beoordeeld, waarbij het oordeel 
voor minimaal de helft berustte op de 
schriftelijke bijdragen aan de groep. 

rekenen 
Jammer was het dat de rekenvoorbeelden 
niet geheel uit de verf kwamen, omdat 
ze niet genoeg vooronderstellingen, be
vatten, dan wel onvoldoende toegelicht 
waren of teveel tijd vergden om geheel 
door te rekenen. 
En of het n~ is om aan de kritiek te
gemoet te komen, is onbekend, feit is 
dat v~~r de te houden slotbijeenkomst 
op 10 juni Prof. de Galan is uitgeno
digd om de macro-economische aspecten 
van de VAD nader te belichten. 
Daarover leest u in het volgende ROS
TRA-nummer wellicht meer. 
Bewijs daarvoor is het feit, dat de 
diverse aspecten nu al te veelomvat
tend waren, wij no emden de fiscale im
plicaties, de rekenvoorbeelden, de no
dige juridische complicaties, die ter
loops belicht werden, en de vele li
teratuur, waarvan aIleen het wetsont
werp al ongeve~r 350 pagina's v~~r 
zijn rekening nam. 

Wat betreft de inhoud valt op te mer
ken dat reeds gememoreerde feiten en 
meningen telkens weer vermeld werden, 
hetgeen mede de omvang van de papers 
verklaart. N,iettemin is het laatste 
ook een bewijs van de inzet, die ge
toond is. 

vervolg op pag. 14 
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Belangstelling 
voor studie 
economie taant 

Ret Bandeel van de eco
nomle-opleldlng , In het 
totale Wetens<;happelijk 
onderwljs zal In de toe
komat steeds verder da
len, Olt als gevolg van de 
",laUeve toename van het 
aanta} vrouwelijke stu
denten en el!r1;lejaarsstu
denten met een VWO-op
lelcltng; belde groepen 
zljn namelijk welnlg le
nelgd ec:onomle te laan 
studeren en wljken ""r
der ult naar andere. mln
der exakte maal8c:hap
pljwetenschappen. 

Olt valt Ie lezen In een rap
port clat Van der Zwan, 
hoo&Ie...... , kommercii!le 
ec:onomIe. en Remmerswa.I. ' 

fakultelt ,tot aan 1984 een 
lichte stljging ondergaan 
van 4071 tot 4180, om vervol
gens te dalen tot 3928 In 1991, 

In de kommlssle studle-op
bouw, die zlch bezighoudt 
met het ontwerpen van een 
nleuwe geherprogrammeer
de ec:onomlestudle, gaan nu 
al stemmen op om naast de 
l1estaande studlerlchtingen 
een mlnder eukte studie
rlchtlnl In te stellen. zodal 
men beter kan konkurreren 
met maal8c:happljweten
schappelijke zusters als so
clolo&le, politlkologle. e,d.
ocIi!n, waarmee de tanende 
belanlltelJlnl voor de ec:o
nomlestudte welJlcht een 
halt wordt toegeroepen. 

.--. wal Yon/ton _ -. UiI: _ Paycllology"" _ , • • 

overgenomen uit 
Quad-Novum Z7~4-'77 

) 

Bedrog 
in de wetenschap 
Wau Ilgt do vace erellS _ be
wust en onbe"'l"sl plaglaarl De 
greelende stroom van publ.lkaUoa In 
diverse talen maakt plaglaat aaD
tnlkkelljk, Oat wist emigrant &.pI
.c","1oy &I In 192:;, Zljn proefschrift 
,Pe"r '"' Croole In Hollond 1627-1_ voor de unlversltelt van Am-
sterdam bleek nacenoeg vertaald ' 
lilt RussIsche geschJedschrijvers, In 
die tijd kon men voor f Il00,- twlnUg 
alelllngen lnkIuIs verdediglng lalen 
k1aarstomen door oen welenscbap. 
pelljk gh08twhrtler, Vandaag heerst 
&10m de wantoestand van het co
auleurachap In welenschappelijke 
publ.lkaUes, overtgens aardIg be
schreven in de roman van J. Ver. 
.Irey ... ,D. koBkoell In '"' kIok' , 
DooM Iaol de 10"1/. ' onderzoelNr ' 
Bumsr ziin artikel leun aaR z.i/n 
.up.mur prol, Cordi/ .. , "oordot hI/ 
het Mar .... tljdechrill duuTt, Cor· 
c/Ij.. v.ronderde ;will' In .ahaU' ... 
,markedly' In ,notably' e .. ulle zij .. 
nocm ,",oor cUe van. Burner hoven. 
hel .tull, Du. .tuurd<J h;el In, "reol/ 
het t.rug "" .. de r.I .... met .ahall' 
".Nlllderci In ,will' e .. ,notably' In 
~ma.rUdl)'·. maar GordljM naam nag 
.leede "oor de ziine, E ... ,",1'1/.11/11 
gedege1Wlreercl co-auteul"IChap '" vol--
1/ .... de delinUie "(JIJ V"" D"u. 0011 
p14giaQ.t, 
Erger nag Is het gesleld met de tal· 
rtjke onderzoekers In het bedrijfs
leven. Zij titten in een Robinson 
Crusoll po,ltle, ook al omdat het be
drijf uit konkurenti61e overwegingen 
alios zal doen om gehelmhoudlng Ie 
verzekeren. 'hetgeen kontrole onmo-
gelijk maakt, ' 
,Intennediair' sluit met een onder· 
zoek van psycbologen Rosenthal en 
Lawson maar de realiteit van de ult
spraak van Einstein "If the lac". do 
not lit the theory lheu lhe /""". are 
wrong," 

doktoraal student economle. ----------
onlanp aan de kommlssle met een VWO-A pakket, 
studleopbouw van de econo- onder deze groep neemt de 
millcbe falnaltelt hebben ce-,belanlllelling voor de ec:o-
1lJftellteerd. Ret rapport Is nomiestudle steeds verder 
pbaseerd lIP een akrlptle- af, hetgeen eveneens ten 
onderzoek van Remmers- koste gaat van het aandeel 
waal, waarln deze heeft ge- van de economle-oplelding 
probeerd prognoses te ma- In het totale WO, De belang
ken van de aantallen stu- , stelling voor de economie
clenten aan de ec:onomlsche opleidlng onder mensen met 
fakultelt van de EUR tot aan ,een VWO-B opleidlng ten-
1991. Ult het onderzoek komt slotte, blijft min of meer 
naar voren dat het aand",1 konstant. ' 
van de vrouwen in het VWO Wat een en ander voor de · 
nog steeds stijgende Is en' Rotterdamse ecanomle-op
verder het percentage vrou- ,Ieidlng betekent Is moeilij
wen dat ultelndelijk de stap ' ker na te gaan, omdat het 
neemt van VWO ·naar WO aandeel van de Rotterdamse 
t.o,v, de mannelijke kollega's economlestudenten In hel 
eveneens stijet. Gekoppeld landelijk aantal economle
aan de cerlnge belanlStel-1 studenten In de loop van de 
ling blj de vrouwelijke sekse tijd sterk heeft geflUktueerd, 
voor de ec:onomle-opleldlng Tach' kan in zijn algemeen
betekent, dlt een rel.Ueve' heid gesteld worden dat het 
daling van de toekomstige aandeel van de Rotterdamse 
aantaUen ec:onomlestuden- economische fakultelt In het 
ten t.o,,(. het totaal aantal totale WO af zal nemen, In 
studenten WOo Olt eUekt absolute aantallen zal het 
wordt nog versterkt doOr de 'totaal aantal Ingeschreve
toenemende aantallenlnen aan onze economlsche 

( overgenomen' uit KTB 
6-5-'77 

,,Zii v.rdeelde .. e.n I/roal """tal vrlj
wet identteke ratten over (wee groe
psn studenten. Vem de .dudenten 
werd gevraagd de intelligentie · van 
de rotten door middel van proeven 
vast te stellen. De beida proefleidBrs 
maakten bij hun instrukttes oon. de 
stuqenten cluideUjk 001 de ene I/roep 
studentsn usr intftlUQente rot"'n 
had 1/8kregen, lerwijl '"' andere 

. groep met damme rotU'n aan de 
.lag mo •• " De .indu!"'lag V",. de 
proev.n' met de ratten """ •• 'Igde 
de 'U/1l/ulie. die 1Io •• nthal ... law
son aa.n hun ,tudenten gegeven hacf... 
de", "" .... groep ration bu..k zeer 
.1Im ... de andere IlroeP rotlen ble.1I 
uer dam t. zJjn." 

studente n . 

rostra zoeJrt 

MmEWERKER. (MN:L/VRL) 

UIT DE WETENSCRAPPELIJKE STAF, I.V.M. HET VERTREK VAN PROF. LAMBOOY 
UIT DE REDAKTIE. 

ERVARING: NIET VEREIST 

TAKEN: RET -BEZOEKEN VAN REDAKTIE-VERGADERI NGEN 

-HET SCHRIJVEN VAN ARTIKELEN 

HULP BIJ DE AQUISITIE VAN ARTIKELEN VAN DE HAND VAN DE STAF 
IEDERE BEREIDWILLIGE MET ENTHOUSIASME EN IDEE~N WORDT UITGENODIGD TE 
REAGEREN. 
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soIlIcltette. voor deze ~mlsehe eft 
Interessante ,.., nGllr kr. %167 

vervolg pag_ L3 

Tevens heeft men zich bij de opzet en 
voorbereiding onvoldoende gerealiseerd 
dat het VAD-ontwerp geheel stoelt op 
de fisc ale wetgeving, met name op de 
Wet op de Vennootscbapsbelasting 1969; 
een rede1ijke voorkennis daarvan was 
zeer gewenst om de financiale aspecten 
en gev01gen goed te kunnen beoordelen, 
maar ontbrak helaas bij nagenoeg ie
dereen. 
Aanvankelijk bestond er nogal was scep
sis tegen de eng bedrijfseconomische 
benadering van de VAD; deze diende 
multi-disciplinair te zijn. De praktijk 
echter heeft bewezen dat de leerstoel
groep over haar benadering tevreden 
kan zijn. Gezien de beperkte opzet en 
tijd was , deze juist. ren ruimere aan
pak was zijn doe 1 voorbijgeschoten. 
Tot slot: de diverse onderwerpen slo
ten behoorlijk aaneen. De verzorging 
van voetnoten en literatuur stond se
cundair. Gesteld kan worden dat er 
tegen de achtergrond van het feit, dat 
de VAD een moeilijk, specialistisch , en 
veelzijdig onderwerp is, er bij docen
ten en ' studenten best reden tot tevre
denheid mag zijn over het r ,esultaat. 



La8tenverllchtlng geen loonrondea 8trak beleld 

Minister· Lubbers: 
"Economie in 10 punt en" 

. . 

Vo~ waak ward op deze plaats m&ldlng g.maald VWl ean notllle, 
Wllllr/n minister Lubbers van Economlacha ZlIkan, z/jl) vl8~ gee" op 
het «>claa)-economlsch beleid. zoals dat In een voI~tKM . 
kablnal8parlodfl zal moeten worden gevoerd. In enk~ puntan 
samengevat zel hlJ: lastenverllchting voor her badrl/fsleven Is nodlg. 
voor aigemena Ioonrondes Is geen rulmle an ar moer een strllk be~Td 
worden gevoerd om de prl/zen In de hand Ie /louden, da koopkrachr 
Ie handhaven, da werkloosheid en de In"a~ te baslrljden. 
00Ir ontvouwda Lubbers In dit stuk, dat hlJ heart uitgerelkr aWl 
dl_ /OUmanslen. een plsn om _r warlcge~gan"'ld Ie 
BCheppan door mldd81 van energlebes~ mNtJegafan. Verdar 
brecht hIJ zljn Ideeen over de democratlser/ng vail het bedrljfs~van 
onder woordan evenals zlJn fIIosolie over de overheidsstlmuiarlng 
voor het herstal vIII) de economie. Kwast/es als hoe gebruik ta maken 
van de tachniak bH/ven ook nlet onbesprokan In dlf .. lestam&nt" van 
de bewlndsman. 
Omdat het .tuk .. Economle In 10 pU'1len" van gfO()t belang Is fiJlst In 
deza tI/d van kablnetaformatle. waarblj de benchten over 
p&sslmlstlscM schattlngen over de economlsc'" ontwlkkellngen lIan 
de oreIe vlln de dag zljn. dachten we er goad alUl te doen deze vlsfa 
Integraal af Ie drukken. Het woord Is dus nu IlIUI de demissionlll,. 
bewlndsman van Economische Zallen. 

1) w.rtI~ voorop 
In bedrU~I\. sectoren en regio's 2 ... 1 
meer werll moe-ten bllJven en ko
men. DaarVOOl' i. in de bedrij ... en ~
tra finanei6le omsl.ec nodig (twt't! 

punten minder .rbeidslnkomcns
quote per jasr). Via meer winst lul!:r 
mHr wen k,unnen komen. Het ver· 
bend tUSHn roMr winst. meer ln~s
terln,en en daardoor slerkere be· 
drUven met meer en beter werk ZlII 
In de ondememJneen aan d.e. hand 
van taak.teJUngen duldeWk g~ 
m-.akt moeten worden. De winstbe
stemmln, lpeelt daarbij een grote rol. 

2) Tempo II4iIdontwurdll1il 
near be ...... 
Het nieuwe relerinpbe'l~id m~t 
een .yatematlsche daUng (2 procent 
per jaar) van de loon-prijsspiraal ze
ker stellen. 
Reeds per 1 Jull 18 aclie nodiK ; via 
verminderln. van de loonkostenstij· 
liRi moet doortollen van de loon· en 
prtj •• ptrraa. voorkomen worden. 
Door een hard anU-lnIlatiebeleid 'Un 
strakke beheerslna van de collee
tieva ultgaven en een strak lriko-
men.beleld. . 
In het prljlbeleld zuBen met name 
de tarlevt:n van de overheidss.ector 
en van dienstverlenina:. waar geen 
coneu~nue be.taat twaaronder di. 
ver. vrij. beroepen) .cherp be· 
waaln moeten worden. 

werkzaam la. Aileen in een ,edemo
cratiaeerd be<irijtaleven ken du.lde
lij k lemaak t worden hoe rende
mentswrbeterin, meer en beter 
werk kan opleveren (investerinp
plannen In ondernemingsraden. trl
partite overlel van overheid. werk
gevers eo. werknemers In sectoren 
etc.). 
Hlerop aanalultend kan ~U het ar
beidsvoorwaardenbelekl lnhoud ,e
geven worden aBn een &0 .oed moge. 
lUke verdeln, van het beechlkbare 
werk (deeltijdarbeid. verv roegde 
peru1o .... rlnl;· en dera:elijke) en eer
LUke belonlng,verhoudJn,en. De 
omvangijke herstructurerinppro
cesaen die deh in ooze eeonomie 
nOi ceruime tijd zu Ben voordoen. 
vra.en om een lntegratie van een 
bedrij!5economlsche en een IOciale 
benadering. "aserln.en 1n de nood
l:akelijke aanpassingen en aecombl.
neerde delensieve en oll'enaieve ac
tie. in de betrokken sectoren en re
gio·. moeten in een tripartite over
le.sstructuur het antwoord zijn. 

5) o..n 1oket1eMc:onomle 
Het heratel van de economie moet 
via sterkere en gedemocr8U~rde 
ondernemln"en en een BcUeve, op 
eerlJJke verdeHng van werk im .,in
komen 1nge.telde vakbewe,in, 10-
pen. De overbeid hoede deh voor 
een loketteneconomle. BJJ de on
vermljdeUJkheid van tal Van weHe-

4) Democratl •• rtnll Iljke voorschrlf\en zullen d .. e hel. 
beclr'Jfetev.n der moeten z..Un en de ver,unnJn· 
De toekomat van onde-rMmtn,en en genprocedures doorzkhtl, en kort
'fftorf'n 1111 nah van 'eder die da.e durend. 

Wat rechts-Nederland met ov·ergenomen ui t . i 
ons voor heeft PT-aktueel 8-6-'77. 

hoo.waardJ •• r werk • . &lek.teverzulm 
en WAO_IwlkkeUn, teN' Ie drln· 
,en. 

n htn!' we~gelegenhald 
door -!'fie- en 
gronda~pM'" 
Julal nu b\I de .tNcturele onder
auoeUD YaD veraac:Ulin .. venchlin .. 
len en zwakkelnveolertn ...... t I. bet 
de IUd en ...... be.parend& 11>_. 
fineen door &e voeten. Zen iaoIat1e
plan VOOfl wonincen en ,ebouwen 
.Ilmede lDveateriDlen In verbete
rina: van ltooktn.tatlatie. en aan!e. 
val' .tadtverwarmln, kunnea "!den 
tot t 1 millard extra In_dn,en 
met een werkcele,enheldMft'ect van 
10.000 men per jeer. D....,....I moe. 
ten in bet lIcht van ener .... - en 
Irondltotrenbe.parln, .e.pedall
aeerde dlen.tverlenende bedrijven 
bevorderd worden. Deze bedrUwn 
lrunnen het 2Jch tot ta&k maken om 
tee_ een vaat bed .... per appar .. t 
01 per wonin, erop toe te den dat 
allerlel hulahoudelijke awaralen 
!!let Nn hooC ene1'lieverbrUtk, &en 
zp lan, rnoleUjke levenaduur heb
ben en.d •• mu.t zWnI, blUven tunc· 
Uoneren. 
In deze aanpak die ,oed "an zijn 
VOOZ' velie duizenden additionele at· 
beldllplaatsen past een verlag1n, van 
het BTW-tartet op reparatledienaten. 

')~halden 
oRtwldlellnge •• __ rklng 
On&e Inlpannlnaea op het punt van 
de ontwlkkeUn ........... _rkln. 
meeten t~nemen. maar t.ecelUk 
moet davin duldeLUller berkenbaar 
worden de Inzet van de arbeidende 
Necler"nder. Oat ken door bij de In· 
~et van Nederlanden in die landen 
en de ultvoer van a:oederen ' uit ons 
land de bijzondere Nederlandle mo- . 
ge)ijkbeden te benutten. O ....... naast 
zuUen wU onze ovet"ltChotten op de 
betalinasbalan. moeten vertalen In 
kapitaalexporten lekoppeld 8an de 
leveranUe. van kapitaalgoederen. 
Wij moeten OM vermo,en te werken 
ook !nutten VOOI' hun welvaart. Daar 
kan ,een sprake EUn van venadl,lna 
of tekortschletende veaa., 

3) KOOpkr8Cht hanclhaven 
Ret arbeldtvOo,.._denbeleld .alln 
bet tekm moewn staan nn d. 
handbavllll1 "an de koopkracht. 
OaarM •• t zulletl lo.enaamde 
'ncidente)e en .ecundatre .ala. 
rlowrbeterlnren mo,elijk .un. Hel 
lUI _II om _ belonln, •. 
vflhoudln,en (ver,ellJk bUvoorbeeld 
d. nOlI Iteedl aeh"rblijvwnd. beta. 
lln. voor onun,.nam. arbeld en 
bepa.olde IOOrlen van vakmanochap). 
Oaamaalt echter moet er oak loon
rutmte zijn voor vervroeade pen.to. 
nertna In etagnerend. lectoren en 
re.io·s. De veedelln. van bet be
schikbare werk lal na .. t d. koop. 
kraehthandhavln, hot ,ehMI VIIn 
zgn. lnddentele en leeundalre Vft'
_lII1err ).arlijkl teDmin.. l,5 
procent loonlom bedfll,en. Er .. 
Yoorlopl, IHn rulmte meer voor aI
aem •• loon ronde .. Het .oct.1e fen· 

dement d •• nran II te ItriOl. De en. 
helft pot op oan oxl .. pr\Jut\lPIII1 
en de andere heln naulteert in meer 
werklooehekl. . 

') Qoed gelwulk technlek 
0. II:waUt.tt van onze wetva.rt en 
hot belChlkbare werk banet nauw 
samen met een goede toep ••• lng van 
te<:hnlek. Het , .. lor om de leehnlek 
ten IUnlt. van de men. te ,ebrul
ken. In de ond.rnemln, ,eldl clal 
van de tnrlc"Un. van d. werkplek 
lot bet InwI"rlnpplan toe. Oat 
,oldl ook voor de ,ebelo samonle. 
Yin,. w •• r hft betreft een sturin, 
van prod"cikttechnleken en con
.umpti •• ebrutken .odenl, dat "
,oed. lnrichUn, nn ona land. een 
,oed milieu en te.eUjk Hn zulnicer 
,ebrulk Yan enertle en ,rond.torren 
vetU, ,e-ateld worden., 
De Wet op de Investerlnprekenln. 
brenat tot ultdrukkln. dat wtj verder 
'n te-chniek willen investerfll. maar 
dat die tnvestertngen dan ook leder 
In ondernemlnc en ... mentevina 
al"laan. 
Technoto,i9che en producUvltelt.
yerbeterln. moeten er mHl' op .'IIe
atemd worden om door 1I'0tere be
trokkenheld van. de meneen blj 
9) MensellJke meat en 
klelnschallgheld 
Dc onlwikkel1ng van de lechniek en 
de rol van de staat drijft ons naar 
steed!-l grotere organisatorlsche ver· 
bandcn . 08al' moe-ten wij antwoor· 
den op vinden . Decentralisatie bin. 
nl'n groter(' bedrlJven. toepsssln, 
van kll'in ~cha'ige technieken en be· 
vordf'rlng vlln het midden· en klein· 
be-drUf. . 
Het g88t er steeds om dat mensen 
zich zovee-} mogel.ijk in vrijheid kun
nen ontplooien en dlt de zln van hun 
arbeld en lnut duidelijk is. Wie 
we-rkt mag vergen te weten. waar· 
voor en waartoe. Een econonile t. al· 
leen menselijk. blJ de mogeLlJkheid 
van concrete vefllntwoordelijk. 
heid~beleving. Wtl er voldoende 
ruimte voor leder zUn om det te 
kunnen doen. dan moet.en wlJ ver
der,aan met een maattchapptj VBn 
gelijkwaardlgheld . 

10) CDA an we~ge""'nheld 

1 overge=en uit "Rechtsom 
v&n M~x-Lewin. J, 

MES IN ONZE UNIVERSITEITEN- GELEZEN: 
Wat is een ka

. pi tl'list? 

Wan.neer op de wUze, 1.oals In een vorlg artlkd gepropageerd, - .,Rechte
Om" nr. 17 - een groat deel van bet uwverslta..l.re kat van het gelukk1g Dog 
in rulme mate aanwezige koren zou zUu geschdden, dringt zich onwUle-. 
keurig de vraa.g op, op welke wij7.e nog moor op dit ultermate kostbu-e 
facet van onze tl3tnenlevtng zou kUllDen worden be:zulntgd. \ 
In de cerate plaats zou dlenen te worden overwogen welke fa.culte1ten, 
gez1en de meer dan zorgel\Jke nuancUUe 81tuaUe, In stand gehoudea zood.en 
moele» worden en welke zauden kWlDen worden opgehev~ 

In stand gehouden dienen in de eerste 
plaats die facultelten, wter onder
richt een teohnische ol1dergrond heeft, 
zeals de geneeskunde, de plant- en 
d1erkunde en ctaannede verbonden 
art.5enijkunde, de tacultelt der chemie 
en" technlsche yakkeD, alsmede de 
juridl8che fa.cutte!t. O.w.z. dus d 1e 
t.a.cultetten, . die met op een levens
be8dhouwelijke opvattlng zijD gebar 
~. ' 
V66r ophetfing komen dan wet in 
de eeMfle plaata in aanmerking de 
taculteit der w1jBbegeerte eD die der 

Uleologie. De beoetena.a.rs va.n de eer
sle bereikeD geen prakUsche rersul
tateD, die de daaraan bestede gelden 
wettigen en van de verschillende 
kerkgenootachappen mag men vragen 
dat ieeter voor zlch de etgen voor
gangers opleidt. omdat van hen, wie 
het .. kerkelljk" leven in het geheel 
niet fnteres6eert., met verla.ngd mag 
vromeo, dat zU via de !iaCU8 meebe
taJen aa.n instelJingen, die ztch aan 
hun levenspatroon ontlrekken. 
Verdere faculteiteD, die voor onmid
delltjke op!lefting In aanmerklng zou-

den lrunnen komen, zUn bljV. die dar 
Aardrtjks1runde en Prehistor:le, waar~ 
voor onlan;gs weer een gewoon hoog
lemar In de soc1ale geogra11e' werd 

door 
Civis 

gevl-aa.gd, a1'smede de faculteiten voor 
sociologie, politioologte enz. 
Allemaal 'kootbare paradepaardj ... 
\vll.armede een aantaJ over hun toeren 
geraakte lntellectuelen hun z.g ... pro
gressivtteit w1t bewtjzen en die aHeeD 
maar aanleidIng zijn tot het ult de 
raUs JopeD van protessoren als Delf
nauw, Diepenhorst. etc. 

IDen andere tacultett, waarvan het 
werkelijke beat&4nerecht weI eeDS aan 
een zeer neuw.keurige beSchouwing 
2X)U moeten worden onderworpen, 18 
de Economische Hogeschool in R0t
terdam. 
Ondanks, alle zwaarw1.chUge bescbou
wingeD en dure en geleerd aandoen
de -woorden, Is er ~n economtache 
~ v.raaraan men noott, maar dan 
ook NooIT ontkomt en dat I:s de 
"Wet van Vraag en Aanbod". 
Maar dat Is een wet, die de eerate de 
beste aardappelhandelaar ook kent 
en waarvoor men geen mlljoeoeD be
hoett ult te geven om te trachten 
dte op welke wtjze dan ook te ca
moufleren. 

Ret . bo'Venstaande zU oaze regerlng, . 
die op bet gabled van de zeer nodlge 
-.DoIging op leder "'rreln bopelOO8 
tekort schlet, ter ernstlge ooulder&
tie aanbevolen., 

Een a nti-kapi
talist, tien 
jaar l a ter. 
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BRIEF 
Amsterdam, 9 mei 1977. 
Geachte redactie, 
Gaarne wil ik reageren op het ingezon
den stuk over prof. Pais in het laat
ste nummer van Rostra. 
Om te beginnen moge ik u erop wijzen 
dat het Rostra Statuut, zoals het in 
februari i976 is vastgesteld, bepaalt, 
dat ongesigneerde stukken voor verant
woordelijkheid van de Redactie zijn, 
tenzij zij voorzien zijn van de aante
kening-dat de naam (namen) van de ver
antwoordelijke auteur(s)'bij de Redac
tie bekend zijn. 
Aangezien destijds de discussie die 
leidde tot deze afspraak, ontstond naar 
aanleiding van ingezonden stukken die 
slechts ondertekend waren met een alge
mene groepsaanduiding, had u bij het 
artikel ov.er prof. Pais hetzij de naam 
van de inzender, hetzij de bovenbedoel
de verklaring dienen op te nemen. Zon
der een dezer maatregelen bent u ala 
Redactie voor het ingezonden stuk ver
antwoordelijk. Wilt u dit niet dan_read 
ik u aan alsnog namen te noemen of de 
verklaring te publi ceren. 

Wat de inhoud van het stuk betreft: ik 
acht de toon waarin het geschreven is, 
uitermate teleurstellend. Ik dacht dat 
wij langzamerhand dit niveau van stuk
ken schrijven ontgroeid waren. Dat 
blijkt niet het geval te zijn. Jammer! 
Op twee punt en wil ik echter nog wel 
wat nader ingaan. 
In de eerste plaats betreft dit de 
weergave van de kwalificaties die prof. 
de Wolff over het proefschrift en over 
de persoon van prof. Pais zou hebben 
gegeven. Naar aanleiding van het arti
kel ontving ik een brief van prof. de 
Wolff, waarvan ik u bijgaand een af
schrift zend. Verder commentaar mijner
zijds op dit punt acht ik overbodig. 

pandentie 
PROF. VERBURG 

Ten tweede wil ik een korte opmerking 
maken over de m.i. ongefundeerde be
schuldiging van woordbreuk door prof. 
Pais. Gezien de titel en de structuur 
van het verhaal lijkt mij deze be schul
diging namelijk het cUlminatiepunt van 
het artikel te zijn. 

Welnu: van woordbreuk is geen sprake. 
Aan Prof. Pais is door het college van 
bestuur bij zijn benoeming als voor
waarde gesteld dat hij een van zijn 
beide politieke functies (in de Gemeen
teraad en in l,'ovinciale Staten) zou 
opgeven. Dit heeft hij ook gedaan. Als 
hij nu zonde,' meer naast zijn lidmaat
schap van de gemeenteraad een kandida
tuur van de Eer'ste Kamer zou hebben aan
vaard, zou m.i. terecht van woordbreuk 
kunnen worden gesproken, ook al was de
ze laatste functie destijds niet in het 
geding. Maar zo liggen de zaken niet. 
Prof. Pais heeft v~~r de aanvaarding 
van de plaatsing op een verkiesbare 
plaats van de Kandidatenlijst v~~r de 
Eerste Kamer aan de voorzitter van het 
college van bestuur toestemming ge
vraagd met de mededeling dat hij na 
zijn verkiezing als lid van de Eerste 
Kamer zich niet meer verkiesbaar zou 
stellen voor de Gemeenteraad van Amster
dam. Na een bespreking in het College 
van Bestuur heeft de voorzitter aan de 
heer Pais medegedeeld geen bezwaar te 
hebben. 

Ik verzoek u deze brief en de brief van 
prof. de Wolff in het eerstvolgende 
nummer volledig te publiceren. Voor de 
goede orde heb ik een afschrift hiervan 
gezonden aan het docent-lid van de re
dactie, die mij verklaarde vooraf niet 
van de plaatsing van dit ingezonden 
stuk op de hoogte te zijn geweest (~n 
ook niet kon iijn omdat hij enige tijd 

in het buitenland doorbracht). 
Ook prof. de Wolff en prof. Pais heb 
ik een copie van deze brief gezonden. 
Ik hoop dat de schrijver van het inge
zonden stuk (ofwel de redactie die tot 
nu toe verantwoordelijk gehouden dient 
te worden voor het bewuste artikel) in 
deze reactie aanleiding vindt om aan 
prof. Pais en prof. de Wolff zijn of 
haar verontschuldigingen aan te bieden 
v~~r de toch wel erg onheuse bejege
ning. 

Ik wil graag eindigen met een welge
meend advies aan' de redactie. Ik geef 
u in overweging om in de toekomst inge
zonden stukken die kritiek op een of 
meer personen bevatten, slechts te 
plaatsen nadat aan de betrokkenefn) de 
gelegenheid is gegeven een reactie voor 
hetzelfde nummer te schrijven. 
Voor alle duidelijkheid: ik heb altijd 
bepleit en ik blijf bepleiten dat de 
redactie van een blad al~ Rostra onaf-

_ hankelijk van bestuursorganen moet k~n
nen werken. Ik blijf evenzeer van me~ 
ning dat in eenfaculteitsblad ruimte 
moet zijn voor het uiten van bezwaren 
tegen of kritiek op allerlei zaken. 
Maar dan wel vraag in een correcte 
vorm, al is dat niet de primaire ver
antwoordelijkheidvan de redactie en 
zal zij zeer terughoudend moeten zijn 
met het weigeren van of het stellen van 
voorwaarden aan ingezonden stukken. 
Het geven van een kans tot verdediging 
in hetzelfde nummer als waarin een aan
val wordt geponeerd, acht ik daarbij 
echter een zaak van normaal redactio
neel beleid voor een blad als het onze. 

Hoogaehtend, 
(w.g.) Prof.Dr. P.Verburg 

BRIEF PROF. DE WOLFF 
Amice, 
Met verbazing en verontwaardiging heb 
ik kennisgenomen van publicaties in de 
pers betreffende het wetenschappelijk 
niveau van-collega Pais. Ik kan mij 
voorstellen, dat hij door deze berich
ten, die suggereren dat zijn proef
schrift, waarop hij eind 1972 bij mij 
is gepromoveerd, door mij als zeer ma
tig is beoordeeld en bovendien dat ik 
hem niet professorabel zou achten, ten 
zeerste is gegriefd, maar zij tasten 
ook mN!n goede naam aan. . 
Het -A'; bepaald niet mijn gewoonte 
proef -schrI.f·ten van onvoldoende kwaliteit 
te accepteren en dat geldt eveneens 
voor de d issertatie van collega Pais. 
Bovendien werd de volledige medeverant
woordelij-kheid ervoor gedragen door de 
huidige minister van ~inancien, ODze 
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toenmalige collega Duisenberg, die ook -
deel uitmaakte van de promotiecommis
sie, waarin,nog verschillende andere 
vooraansta.Bde econemisten, zeals col
lega Hennipman, zitting hadden. Geen 
hunner heeft bedenkingen tegen de kwa
liteit van het proefschrift naar voren 
gebracht. Tenslotte is het ook in de 
'wetenschappelijke pers gunstig beoor
deeld. 
Daar komt nog bij, dat het, zoals je 
bekend is, enige tijd vOOr de promotie 
in de bedoeling van de Faculteit lag, 
de heer Pais voor het hoogleraarschap 
v~~r te dragen, zodra zijn promotie 
een feit zou zijn. Dat vas ook mij vol
ledig bekend en zo ik hem niet~rofes
sorabel geacht zou hebben, dan ware 
het toch weI heel vreemd geweest als 

ik, door het accepteren van een proef
schrift van onvoldoende kwaliteit, aan 
zijn benoeming t~t hoogleraar mijn me
dewerking zou • _oben verleend. 

De herkomst der berichten is mij dan 
ook een volmaakt raadsel. Ik kan aIleen 
met nadruk . stellen dat zij uit de Lucht 
gegrepen zijn. Indien je deze brief op 
enigerlei wijze zou willen bezigen om 
te trachten .erdere discusllie omtrent 
mijn vermeende opvattingen over deze 
zaak te voorkomen, dan geef ik je daar
toe gaarne de vOlledige vrijheid. Ik 
zelf ben niet van plan op dit onwaardig 
soort beriehten nader in te gaan. 

Met vriendeLijke groeten, 
(w.g.) P. de Wolff. 
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ERKLARING 
VAKGROEP 

ICRO
CONOMIE 

Tot zijn verrassing kreeg de vakgroep ' 

een zogenaamd verkiezingsnummer van 

Rostra in zijn bus, waarin niet zozeer 

de faculteits- of universiteitsverkie

zingen maar de landelijke verkiezingen 

centraal bleken te staan. Met veront-

aardiging heeft de vakgroep kennis 

genomen van de herhaalde ,insinuaties 

t.a.v. de wetenschappelijke kwaliteit 

van de voorzitter van de vakgroep. 

Deze insinuatie kan op geen enkele 

wijze worden gestaafd. Prof.Pais is er , 

integendeel, ingeslaagd het onderwijs 

in de prijstheorie binnen enkele jare 

op te voeren tot het internationale 

niveau van het vak. De vakgroep ziet 

voorts niet in op welke vijze loze, 

persoonlijke verdachtmakingen kunnen 

bijdragen aan de sfeer van gezamenlij 

overleg ' tussen docenten en studenten, 

die voor het oplossen van de onderwij 

problemen van de economische facultei 

toch zo dringend vereist is. 

Drs. J.W. de Beus 

Drs. H. W. van Dekken 

Drs. E. Dirks,en 

Prof. Dr. J. van 

Dr. M.Ellman 

Prof. Dr. C.Goedhart 

Mw. N.Hennen 

M.H.Kolk 

Drs. J.J.Meltzer 

B. van der Meys 

Drs. J.G.Odink 

Mw. M.Ouwejan 

Drs. J.S.Schoorl 

Drs. H.D. van der 

J.A.J. Wagemakers 

Mw. R.Wanders 

H.I<olf 
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, ~IN MEMORIAM MARTIN GOEDlNGS 

Toen Martin Goedings. doctoraal student 
in de economie. op 28 april jl. door 
twee zakkenrollers in de tram werd dood
gestoken, heerste in onze Faculteit een 
diepe verslagenheid. De dag erop werd 
in de kantine gefluisterd; het afnemen 
van tentamens was onrnogelijk omdat de 
hoofden er niet naar stonden. Men zegt 
weI eens: over de doden niets dan goeds. 
maar oak over de levende Martin kan ik 
niets dan goeds vert ellen. Hij was in 
de eerste plaats een ontzettend, aardige 
jongen. die voor iedereen een goed 
woord overhad. die meer tijd besteedde 
aan de scripties van zijn mede-studen
ten dan aan die van hemzelf, die zijn 
leermeesters niet als lakei of als agi

, tator. maar als psycho-therapeut kon 
toespreken. 
Martin was niet aIleen aardig, maar ook 
scherp. Hij was een van mijn beste stu
denten. Er waren vele problemen, waar
over hij een baek of een artikel had 
gelezen. , Ove~ de vraagstukken van wel
vaart,stheorie en economische orde, 
waarin hij zich had gespecialiseerd, 
kon ik djepgaande gespreJs;,ken met hem 
voeren. Voor het laatste van de vier 
zware tentamens die hij bij mij afleg
de, haalde 'bij een 9,5 - een, prestatie 
die hij angsvallig tegenover zijn vrien
den trachtte te verzwijgen. Zijn afstu
deerproject, waarvan hij het eerste 
schriftelijke verslag drie dagen voor 
zijn doad bij mij inleverde, ging over 
de werkloosheidsbestrijding als doel
stelling van economische politiek. Een 
unvollenciete. 

Ons medeleven gaat uit naar z~Jn vrien
din. Diana Sneep. met wie hij samen
woonde en die al haar toekomstverwach
tingen plotseling moest opgeven, en 
naar vader en moeder Goedings, die hun 
leven lang gesappeld hebben om hun kin
deren te laten studeren, en die nu de 
slag moe ten verwerken dat hun enige 
zoon, vlak voor de eindstreep, werd 
neergehaald en zich noo'it meer verder 
zal kunnen bewijzen. 

Martin studeerde op het probleem van 
de werkloosheid, want hij was op zijn 
eigen houtje. zonder ouderlijke tradi
tie, lid van de Partij van de Arbeid 
geworden. In zijn Amsterdamse afdeling 
ploeterde hij om de afstand tussen ar
beiders en de intellectuele economie
student te overbruggen. Dat hem dit nu 
eens niet lukte, was voor hem een grote 
teleurstelling. Desondanks hield hij 
vol. Het eerste werkstuk. dat hij drie 
jaar geleden ' bij mij inleverde. ging 
over Niskanen's theorie van de pureau
cratie. Hij zag scherp hoe een bureau
cratie een geweldige produktie kan op
leveren, maar het meest elementaire 
p~obleem, de veiligheid en de leefbaar
heid in de grote steden, niet kon op
lossen. Zijn oplossing was echter niet 
het leveren van allerl~i kritiek op 
ambtenaren of hun bazen, maar het wij
zigen van de zogenaamde Ifstructuren", 
i.e. de economische orde van een grote 
stad. Hij wilde decentralisatie, zodat 
elke wijk weer zijn eigen gemeentehuis, 
zijn eigen ambtenaren en zijn eigen 
agenten heeft, die de mensen en hun 
problemen begrijpen. Ik zei het al: 
Martin bestudeerde het probleem van de 
werkloosheid vanuit het welvaartstheo
retische aspect. Want hij zag dat de 
grote maatschappelijke problemen uit
eindelijk alleen kunnen worden opgelost 
door de oorzaken van de problemen weg 
te nemen: de slechte woonomstandigheden 
van veel kinderen en het zinledige'ar
beidersperspectief van veel ouderen,. 
Hij wilde schrijven over het internal i
seren van de aan woon- en werkomstan
digheden verbonden negatieve ext erne 
effecten. Maar' van de problemen. die 
hij zo scherp signaleerde, werd hij 
zelf het slachtoffer. Hij was als het 
ware een kankeronderzoeker in wording, 
die door de kanker werd geveld voordat 
hij het anti-kankervirus had uitgevon
den. ,Maar als er nu studenten zijn. 
die zijn onderzoek even pragrnatisch, 
maar even idealistisch, willen voort
zetten, he eft Martin Goedings niet 
voor niets geleefd. 

Hans van den Doel. 

PROPEDEUSE 
Beste Mede-studenten, 

Ik ben maar even in de pen geklommen 
om enige propedeuse-onvrede met het 
huidige systeem te laten blijken. 
Wat is namelijk het geval? 
Al een ~andje hol ik dagelijks, met 
grote spoed, op de brievenbus af om te 
kijken of de uitslagen van het tenta
men Makro-A er al zijn. Eenieder zal 
nu weI begrijpen dat' de onvrede hier
uit bestaat, dat mijn dagelijkse sprint
je naar de brievenbus nog niet gehono
reerd is. 
Geregeld wordt mij door geinteresseerde 
buitenstaanders gevraagd hoe ik mijn 
t 'entamen dit keer (het is de tweede 
keer all heb gemaakt. Mijn steevaste 
antwoord moet dan natuurlijk luiden dat 
ik het nog niet weet. 
Hierop mer ken zij - begrijpelijk voor 
een buitenstaander - op, dat het zeker 
moeilijk na te kijken ' is. Helaas, want 
zoals uit dit stukje blijkt. ligt de 
gang van zaken op de fa'kulteit mij 
zeer na aan het hart, moet ik mijn ge
interesseerde ondervrager ook op dit 
gebied teleurstellen; ik vertel hem 

dan dat het bewuste tentamen bestond 
uit 15 multiple-choice vragen en twee 
open vragen. Het nakijken van 15 m.c.'
vragen kan maxirnaal I! minuut duren 
(iedereen kan dat nagaan). Vervolgens 
is het vermelden waard, dat een gemid
delde leerling ongeveer q'O minuten 
he eft om zijn twee open vragen op te 
lossen; een ervaren docent, voor wie 
die twee BOrnmen natuurlijk een peule
schilletje zijn, moet dUB in een klein 
kwartier de open vragen wel kunnen na
kijken. Een Kleine optelsom leert ons 
dan dat de nakijktijd per tentamen een 
kwartier is. Als er 100 mensen aan het 
tentamen meededen. geeft dat 25 uur 
nakijktijd.·Zeg dat q docent en de 
krachten bundelen om door deze rijste
brijberg van nakijkwerk heen te komen. 
dan heeft elk van deze zeer begaafde 
mensen ongeveer zes uur nodig, om zijn 
deel na te kijken. 
De mensen aan wie ik dit alles heb voar
gerekend, vinden het maar gek dat ik 
dat ik de uitslag na rneer dan een rnaand 
nog ni~t in de bus heb. 
Ik oak! 

Henry Lissaur (Bl) 
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~"~,-----==--S'rUART 
Het waa verfrissend om op onze facul
teit eena een econoom officieel te 
horen uiteenzetten, dat de oorzaak van 
de stagnatie in de economie niet in de 
eerste en zeker niet in de enige ' plaats 
gezocht moet worden in een te hoog 
niveau van de loonkoaten. 

Holland eerder de import dan de export 
bevorderd te hebben, wat geheel in te
genspraak is tot 'de klassieke theorie. 

garanties 
la~zelend begint in ona land door te 
dringen, dat er van enig automatisme 
in de trits winst-investeringen-werk 
geen sprake is. 

8chappelijk en politiek als noodzakelijk 
geformuleerd beleid, dan i8 daaraee de 
helft of meer van de produktie, van de 
inve8teringen, van de werkgelegenheid 
en van de prijzen onder maat8chappelijke 
controle. 
De klein ere onderneming in de periferie 
zullen dit vi~ de grote ondernemingen 
doorgevoerde beleid bovendien in grote 
lijn moeten volgen. Zoals trouwens ook 
nu reeds het geval is. 

Van veel groter belang moet daaren
tegen het voortgaande concentratie
proces in de volkshuishouding worden 
geacht. De ontwikkeling, dat een steeds 
groter aantal bedrijfstakken en zelfs 
de economie van het land als geheel 
wordt gedomineerd door een gering aan~ 
tal grote ondernemingen, die zich in 
toenemende mate onttrekken aan de 
klassieke economisehe wetmatigheden. 

Weten iadividuele ondernemers en be
drijfs-economen reeds lang dat uit
breidingsinvesteringen eerat plaats 
vinden indien vraagfactoren daar aan
leiding toe geven -- inmiddels hebben 
ook de ondernemersverbonden laten 
weten geen garanties te .illen geven, 
dat meer winst tot meer werk zal lei
den. 

vakbew-eging 

Even opmerkelijk maar in dit verband 
,coherent was de uitspraak, dat van de 
traditionele economisch-politieke 
maatregelen weinig meer verwacht mocht 
worden. ' 

Aan het woord de Engelse econoom Stuart 
Holland op een op 24 mei jl door de 
SEF en de Aktiegroep Economen georgani
seerd seminar onder de titel: "Mogelijk
heden en moeilijkheden vooreen progres
sief structuurbeleid". 
Eerder tijdens dit seminar hadden de 
FNV-medewerker Maarten van Klaveren en 
ondergetekende, Wim Schoutendorp van de 
leerstoel Externe Organisatie op tame
lijk gede~ailleerde wijze de herstruc
turering in ,de confectie-industrie en 
de scheepsbouw in ons land belicht. 
Stuart Holland daarentegen ging aan de 
hand van Engelse ervaringen in op de 
meer algemene uitgangspunten van de 
industriepolitiek. 

taboe 
Zoals bekend wordt in ons land bij 
voortduring en in velerlei variaties 
verkondigd, dat de rendementen struc
tureel om hoog moeten. Metname door 
matig1ng van de loonkoatenstijging. 
Pas indien , het ondernemersklimaat op 
deze wijze is verbeterd kan de lust 
tot investeren toenemen en zal de werk
gelegenheid in ons land ~iet verder 
achterutt hoeven te gaan. 

Een redenering in navolging van pub li
caties van de ondernemersverbonden en 
het ,Centraal Planbureau. Een redene
ring ook waar zelfs sommige vakbonds
woordvoerders zich niet geheel los van 
blijken te kunnen maken. Tegenover het 
klassieke ondernemersstrevennaar ver
betering van de rendementen, lijkt het 
even klaasieke vakbondsstreven naar 
reele verbetering van het loon onder 
invloed van genoemde redeneringen ge
heel in de taboesfeer tereeht gekomen 
te zijn. 

De Engelse ervaring leert echter, aldus 
Stuart Holland, dat zelfs een draati
sche daling van het reele loonniveau 
niet tot het gewenste heratel van de 
economische bedrijvigheid hoeft te lei
den. Het sterk achterblijven van,de 
vakbondseisen bij de voorthollende 
prijsstij~ingen heeft tot dusverre geen 
enkele oplossing voor de Engelse indus
'trie in het' verschiet gebracht . .. 

Betzelfde geldt Toor de gebez1gde macro
economische maatregelen. De sterke de
valuatie van het pond , lij~t volgens 
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In reactie hierop werden tijdens de 
recente vakbondsacties op dit punt 
toch enige garanties verlangd. Deze 
leuze heeft echter niet meer dan een 
propagandiatische rol geepeeld. Het 
volatrekt onuitgewerkt ,zijn van dit 
item, het ontbreken van een scherp
omlijnde visie over het funetioneren 
van de economische werkelijkheid zal 
bieraan niet vreemd zijn geweeat. 

De Nederlandse regeringapolitiek --
en de verkiezingswinet voor Den Uyl 
lijkt hier geen . verandering in te 
gaan brengen -- houdt eehter vaet aan 
de eigen-verantwoordelijkheid van de 
ondernemingen en wil naast het inc i
denteel inspringen op'accute nood
situaties, sleehts een v~~r investeren 
prettig klimaat scheppen. De omvang
rijke subsidiepot van Lubbers (f 20 
mrd gedurende3 jaar) ataat daarbij 
vrijblijvend~voor de ondernem:1ngeIi 
gereed. 

doortastend 
In echril contrast tot de wat wijfe~ 
lende houding van de Nederlandse so
ciaal-democratie staan zowel de analyse 
ale de voorgestelde maatregelen van 
Stuart Holland, die in deze optreedt 
als woordvoer'der van de vakbondsatro
ming binnen het Engelee Labour. 

Eerst de analyse. In vlotte schema's 
en gemakkelijk getekende grafieken op 
het schoolbordl de overheersende posi
tie van het grote bedrijfsleven ten 
opzichte van de rest van de economie. 
Een ruwe karakteristiek van hoe een , 
grote onderneming behalve zijn produktil 
technische schaalvoordelen, vooral ook 
zijn commerciele en financiele positie 
uitnut. 
Daarnaaat de verschillende wijzen waar
op de overheid het geschetste, concen
tratieproce8 ook van haar kant tot dus
verre heeft pevorderd. Holland weet in 
dit kader te vertellen, dat de grote 
ondernemingen in Engeland in totaal 
evenveel 8ubsidies etc. van de overheid 
ontvangen ale ze aan bela8ting afdragen. 
Een ana17se Kortom die niet eterk af
wijkt van de literatuur, die bij ons in 
de leeratoel Externe Organisatie beetu
deerd wordt. 

In de uiteenzetting van Holland wordt 
benadrukt, dat een adekwate economische 
politiek ten aanzien van dergelijke in 
de economie centraal staande onderne
mingen een specifiek beleid zal moeten 
vgeren. 
Wanneer de centrum-ondernemingen in 
overeenstemming handelen met het maat-

Stuart Holland zoekt het dus in de na
tionalisatie van een aantal grote on
dernemingen. Of, zoals hij het wel eens 
Minder vergaand formuleert: plannings 
overeenkomsten. 
Holland beseft echter, dat daarmeeop 
zioh nogniet aIle problemen opgelost 
zijn. Immers in Engeland zijn er reeds 
vele genationaliseerde ondernemingen, 
zoals wij trouwens in ons land de PTT, 
DSM en de NS kennen. Bij het verwijzen 
naar dergelijke overheidsbedrijven 
blijkt eehter direct al, dat deze on
der de huidtge verhoudingen kwa beleid 
niet wezenlljk verschillen van grote 
particuliere ondernemingen. 

Holland wil daarom aan het begrip na
tionalisa~ie een andere inhoud geven. 
Met name door de vakbeweging op de 
verschillende nivea~s van de economie 
(dus nationaal, zowel als op het ni
veau van de onderneming, de divisie 
en de fabriek) aktief te laten inter
venieren. 

In dit verband is de kritiek van Hol
land en de zijnen binnen de linker 
vleugel van Labour aan het adres van , 
Harold Wilson" dat deze weI onder- , 
nemingen na tionaliseerde, maar ver-' 
volgens naliet met deze overheids
bedrijven en ~et inechak~ling van do 
vakbeweging een planmatige politiek 
tot stand te brengen. "Wilson had 
biet alle.en geen strategie om het ka
pitalisme te veranderen, maar zelfa 
niet om het te besturen." 

Tot zover in het kort Stuart Holland. 
'Hoewel er naar aanleiding van zijn 
verhaal nog zeer veel vraagtekena te 
zetten zijn bij de verschillende onder
delen van zijn voorstellen, een toch 
alleszins positieve bijdrage aan de 
discussie over een progressief indus
triebeleid. 
Te meer, omdat in Fraukrijk rond het 
Program Commun 800rtgelijke deIikbeel
den en vraagstukken aan de orde zijn. 

Interessant is daarbij ook de wissel
werking tussen economiache denkbeelden 
en de vraagstukken waarvoor de progres
sieve beweging zich politiek gesteld 
ziet. 
Daarbij gaat het niet aIleen om een 
meningenstrijd, maar ook om het machts
vraagstuk in de maatschappij. 

wim schoutendorp. 
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